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סמרטפון
רק עם ואצאפ!
אפשר!! וכדאי!!
מרכז הזמנות ארצי
052-2-129-129
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איכות
חיים

הטבה 
למשקיעים

את  תרכשו  שאתם  הזמן  והגיע  הבנייה  החלה 
דקות  חמש  במרחק  שלכם.  החלומות  דירת 
ברכבת,  אביב  לתל  דקות   35 שש,   מכביש 
עם קהילה צומחת לציבור הדתי, כרמי גת היא הבחירה 
ובמחיר שווה לכל משפחה. קבוצות  הנכונה עבורכם 
וחמישה  ארבעה  שלושה,  של  דיור  ליחידות  רכישה 

חדרים, דירות-גן ופנטהאוס החל מ-899,000 ₪

הפרויקט פתוח לציבור הרחב

לפרטים נוספים: 1700-500-555

ע"ש הרב יורם אברג'ל זצ"ל

יש לנו 
השקעה 

בשבילכם!
מבצע
סיום

קורונה 
מיוחד!

להט 
שבנחת
 ראיון חג מקיף עם 
הרב יהושע שפירא, 
ראש ישיבת רמת גן

דברי תורה 
צריכים חיזוק

הרב מאיר מאזוז, 
הרב יואל כהן

מיוחד לקרוב 
 אליך! 

מכתב חיזוק 

ללומדי התורה 

מהרב דוב ליאור

שכן עם לב זהב דופק אצלי 
 בשתיים בלילה. התוועדות 

עם הרב שבתי סלבטיצקי

 חוגגות
 שבועות

והדסה רינת כהן דעה )גלעדי( אביחיל



מבצעים והטבות לחברי מועדון באתר:
w w w . b e i t e l . c o . i l

חנות ההוצאה: רח‘ בית הדפוס 6, ירושלים 02-6427117 

נם: חי  שיחת 
1-801-700-201

ניתן להשיג ברשתות 
ובחנויות הספרים 

המובחרות

בלק הבלש - בתעלומת הפורץ המסתורי
חיים אפשטיין

כשספרי הבלשים פוגשים את ארון הספרים 
היהודי נוצרות תעלומות מרתקות.

עטופה ברחמים
ד"ר חנה קטן

מסע אל עולמם של המתמודדים 
עם כאב אי הפריון.

בית מדרש לאהבה
אלי שיינפלד

ברור יסודי בסוגיות הזוגיות 
והמשפחה

ספר צילומים מהודר 
המכיל תיעוד מרהיב של יהודה ושומרון לאורך השנים.

תמונות ייחודיות, נוקבות ומרגשות מחבל ארץ מופלא עם 
מראות וסיפורים בלתי נגמרים.

₪119
מחיר השקה   

 יהודה ושומרון  | 
 סיפור אישי ולאומי | 

ספר צילומים

ה   אֲדָמָ
בְּלבֵ אָדָם

 אֲדָמָה 
בְּלבֵ אָדָם

מירי צחי

חדש על המדף  <<
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₪ 1,197,000 החל מ-

דירות חדשות 3-5 חדרים בבית השלום 

מעלית5 דק׳ מהמערה חלל רב תכליתימפרט טכני עשיר

תדירה להשקעה בעיר האבות י ר ו ט ס י ה ת  ו נ מ ד ז ה

אברהם אבינו התחיל

www.beithashalom.com
הַרְחִיבִי מְקוֹם אָהֳלֵךְ

גאולת בתים בעיר האבות

אתם ממשיכים!

*6740

קרבה למרכז מסחרי
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הופיע!

סקירה היסטורית תמציתית של ימות השואה תרצ"ג-תש"ה | 1933-1945, 
מתוך הפניית מבט אל ההקשר הרחב של תהליכים אשר התרחשו באירופה 
ורדיפת יהודיה עוד לפני תקופה זו. מתוך מבט יהודי-אמוני-חינוכי ברוח 

בית מדרשו של הרב קוק ותלמידיו.

מאת ד"ר חגי בן ארצי

מגילת השואה  
והתקומה
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לסדרת  מצטרפת  והתקומה'  השואה  'מגילת 
בן  חגי  ד"ר  פורש  בהן  ההיסטוריות  המגילות 
עמנו  תולדות  את  ומרתק,  קולח  בסגנון  ארצי, 
מתוך מבט היסטוריוסופי-אמוני ייחודי ומרתק.

ההוצאה: לאתר  כנסו  להזמנות 
www . b e i t e l . c o . i l

חנות ההוצאה: רח‘ בית הדפוס 6, ירושלים 02-6427117 

נם: חי  שיחת 
1-801-700-201

ניתן להשיג ברשתות 
ובחנויות הספרים 

המובחרות

מבצע לרגל ההשקה
כל מגילות ד"ר חגי בן ארצי 

עכשיו במחיר מיוחד

3 ב-99 ₪
₪ 39
במקום 49 ₪
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אקדמיה 
תורנית 
מובילה

 יום לימודים
אחד בשבוע

 בחלק מהמסלולים
שלושה סמסטרים

 אווירה
תורנית

 חינוך תורני עם
מצוינות אקדמית

 קורסים
מתוקשבים

1800-500-210 חפשו ב  "תואר שני באורות"

08-9485622052-4004545 Liran@orot.ac.il לירן:

מייסודן של מכללת מורשת יעקב רחובות
ומכללת אורות ישראל אלקנה

ההרשמה בעיצומה!

הקמפוס התורני לגברים ברחובות מתחדש

בואו ללמוד בביה״ס הגדול ללימודי תואר שני M.Ed במגוון מסלולים

ב״ה

יום ג'  9:30-18:50 שלושה סמטרים
יום ד' 21:50– 16:00 ארבעה סמסטרים

יום ד׳ 9:30-18:50 שני סמסטרים וקיץ
          16:00-21:50 שלושה סמסטרים
יום ו׳  8:30-13:00 שלושה סמסטרים

ייעוץ חינוכי

יום ג' או ד'
16:00 –21:50

חדש!
ניהול וארגון מערכות חינוךרב תחומי במקרא וספרות חכמים

פתיחת התוכנית
מותנת במספר התלמידים
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כפייה דתית? תנשמו
דעה )גלעדי( אביחיל

ה' כפה עלינו הר כגיגית. לא כיף. מי רוצה שיכפו עליו? 
שעומדת  חופשית  בחירה  על  הדיבורים  כל  עם  ומה 

בבסיס החיים שלנו - ובחרת בחיים?

נעשה   - הודענו  כבר  אם  עלינו  לכפות  למה  בכלל, 
ונשמע!

בהקשר הזה קראתי את הדברים הבאים אצל רוחמה בן 
יוסף )פנימה, סיוון תשע"ח(:

הדברים  כל  בהם.  בוחרים  לא  שאנחנו  דברים  "יש 
בבחירתנו.  לא  הם  הבסיסי  החיים  לקיום  שקשורים 
נשימה, רעב, צמא, עייפות, כל דבר שהוא חיוני - יהיה 

כפוי".

היא הובילה את זה להבנה שאם התורה קשורה לעצם 
החיים - אנחנו צריכים לקיים גם אם לא מתחשק לנו, 

וזה נכון. לי זה האיר שלב אחד קדימה:

הכפייה התחילה הרבה קודם, היא נגרמה על ידי בריאת 
העולם בהסתכלות באורייתא. הכפייה הייתה הקביעה 
לחיות  באמת,  לחיות  כדי  לאכול.  צריך  לחיות  שכדי 
טוב, לחיות בריא ונכון - צריך לקיים את המצוות. הן 
החולי  שבלעדיהן  ביותר  הפנימיות  ההפעלה  הוראות 
שזה  עד  זמן  של  עניין  רק  וזה  מבפנים,  אותנו  אוכל 

יתגלה גם כלפי חוץ.

הבטן של אברהם אבינו בישרה לו שהוא צריך לאכול, 
הגרון אותת לו שהוא צריך לשתות, הריאות תבעו ממנו 

לנשום, והכליות קבעו שהוא צריך לקיים מצוות.

וזה מה שיקרה לנו עוד מעט )כי לי ברור שהעתיד לבוא 
עתיד לבוא ממש בקרוב, מה אִתכן?(.

מהבנה  ינבע  זה  בהתחלה  אם  גם  בריא,  שנאכל  ככל 
ובאופן  יותר  רבה  בּדקוּת  עצמנו  את  נרגיש   - שכלית 
טבעי הגוף שלנו יסלוד ממאכלים לא בריאים ואפילו 
לפה  אותם  הכנסנו  שפעם  להיות  יכול  איך  נבין  לא 
וכביכול ניזונו מהם. יהיה לנו ברור בחוויה, לא בשכל, 
אנחנו  וקלילים,  רעננים  ולהיות  טוב  לחיות  שכדי 

צריכים - אנחנו רוצים! - לאכול בריא.

ברוך ה' אני מרגישה את זה מאוד בחיים שלי )נוּטוֹב, 
בתחום האוכל יש עוד מה לשפר(: ככל שאני מרגישה 
את עצמי, מחוברת אליי, שומעת אותי - ברור לי יותר, 
בחוויה ולא רק בשכל, מה אני צריכה כדי לחיות טוב, 

והמצוות נעשות יותר ויותר... כפויות. כיפיות.

בְּכָל יוֹם יִהְיוּ בְּעֵינַיִךְ כַּחֲדָשִׁים 
הדסה רינת כהן

לפני כעשרים שנה שמעתי שיעור של הרב ארז משה דורון, ששינה את 
חיי. 

הרב ארז לימד כי לכל יום ישנה "הארה" עליונה המיוחדת רק לו. הארה 
שקשה לנו לתפסה בכלים רגילים, אך ניצוץ קטן ומהותי ממנה מתגלה 
אישית,  התבוננות  דרך  כי  הסביר  הוא  השבוע.  פרשת  של  היומי  בחלק 
מכוונת ופנימית על אותו החלק של הפרשה ביום קריאתו, יש לכל אחת 
ואחד מאיתנו יכולת להתחבר לאש הגדולה שירדה מלמעלה במתן תורה. 

לשמוע את קול ה' מדבר אלי, מלטף באור יקרות את אפרוריות חיי.  

הלילה, כששתינו עומדות יחד נרגשות, מוכנות לקבל תורה תמימה, בא 
לי ללחוש לך בסוד איך גם את יכולה לזכות לגלות את ההארה היומית 

והמתחדשת שלך בתורה.  

אך  החול,  לימי  מתאימה  כאן,  כתובה  שהיא  כפי  ההתבוננות  נכון, 
כשתתחילי תראי כי בשבת ובחג את יכולה לעיין בתורה ולהגיע אל אותה 

המהות בעיון בלבד. 

מוכנה?

מצאי לך פינה שקטה ומעט זמן פנוי.

קחי דף ועט וכתבי לך שני מצפנים:  

מצפן פנימי - היכן אני "מונחת"? מה מטריד, מכאיב, מרגש, מעסיק או 
משמח אותך ביום הזה דווקא? 

ומצפן חיצוני - מה קורה היום בעולם סביבך? מה מזג האוויר? מה שמעת 
שמדברים בחדשות? מה הלך הרוח בחוץ? כתבי באופן שוטף, סמכי על 
הקב"ה שישלח לפתחך כיווני חשיבה, עצות טובות והבנה רחבה יותר, 

ממש תכף.

שלה  היומי  בחלק  התורה  את  פתחי  המצפנים,  שני  את  שכתבת  לאחר 
וקראי בה את החלק היומי בפרשה.

)פרשת השבוע מחולקת לשבעה חלקים - כנגד שבעת ימי השבוע, והחלק 
היומי מתייחס לחלק בפרשה שנקרא בשבת בסוף אותו השבוע. לדוגמה 
- ביום א' אקרא את 'ראשון', ביום ב' - אקרא את 'שני' וכן הלאה(. אני 
כדי  בשקט,  והשנייה  בקול  אחת  קריאות.  שתי  לפחות  לקרוא  אוהבת 

שהדברים ייספגו בתוכי.

קחי כמה דקות להתבוננות: מה מתוך כל הכתוב בחלק היומי שלפנייך 
תובנה  או  מילים  צירוף  סיפור,  מילה, משפט,  דיבר אליך? האם מצאת 
שהדהדו לך תוך כדי הקריאה ופגשו את ליבך? התחילי לכתוב על המקום 
הנגלה אלייך מבין המלים. כמו אישה הלשה את הבצק ופותחת אותו, כך 
נסי ללוש ולפתוח את ההבנה החדשה שמונחת לפנייך, הרחיבי את מעגל 

ההתבוננות שלך.  

נסי למצוא עוד נדבך ועוד מילים להיאחז בהן. עד שתעמדי על נקודה 
אחת שתלך ותאיר לך את הדרך, שתעניק לך בהירות ושמחה לאותו היום. 

זוהי ההארה היומית המתחדשת שלך, ושלך בלבד, בתורה.

ציירי  ועכשיו, אחרי שמצאת את ההארה שלך, "עשי ממנה מטעמים". 
אותה, נגני, חוללי, צלמי או כיירי. מצאי דרכים מקוריות לחוות שוב את 

ענני הכבוד, סביב ההר. יום אחרי יום, דף אחרי דף, שנה אחר שנה. 

•

הכותבת היא מנחת סדנאות "כתר" - המקום שהתורה נוגעת בך. לעילוי 
נשמת הדס תפוחי הי"ד.  052-5534475

dates4u.co.il :בטלפון: 04-8491394 |  באינטרנט
או בווטסאפ: 050-2344489

dates4u.co.il :בטלפון: 04-8491394 |  באינטרנט
או בווטסאפ: 050-2344489

נמאס לך שמשכנעים               
   אותך שצריך להתפשר?

נמאס לך שמשכנעים               
שצריך לעשות       אותך שצריך להתפשר?

השתדלות?
שצריך לעשות    

השתדלות?

המרכז הארצי לשידוכים מציג:
  -מאגר עצום של מועמדים

   -צוות מקצוענים שעובד בשבילך
אצלנו לא שופטים אותך ולא רוצים 
לשנות אותך... כי יש לנו התאמות 

בדיוק בשבילך... :)

 אנחנו מבינים מי את/ה 
ומה את/ה מחפש/ת!

 אנחנו מבינים מי את/ה 
ומה את/ה מחפש/ת!

משלמים
רק אם מרוצים!

(רק בנים משלמים!)



שמש זיו מלטפת האירה את הפרחים במרפסת הקטנה של ביתי. הטלפון 
צלצל בעודי משקה ומנקה את העלים שהתייבשו. בצדו השני של הקו נשמע 
דברים  במה  בנחת  להבין  מנת  על  מוצלת  בפינה  התיישבתי  מהוסס.  קול 

אמורים.

"זכיתי להתחתן בשנית לפני מספר שנים", היא שיתפה, "וברוך השם אני 
ימים  שמחה עם בעלי החדש. הבעיה היא שאני מוצאת את עצמי במשך 
שלמים שוקעת בכאבים ומחשבות על מה שהיה בנישואיי הראשונים. יש 
ימים שאני מתמלאת בכעס או בעצבות, וזה משפיע על התפקוד שלי. בימים 
אני פשוט מתנתקת  בימים אחרים  לא מצליחה לתפקד.  אני כמעט  כאלה 

מבחינה רגשית. אני לא יכולה לעמוד בהצפה הרגשית שאני חווה". 

"אני מבינה שעברת חיים לא פשוטים בנישואים הקודמים שלך. ברוך השם 
שזכית בהזדמנות שניה". רציתי להתחיל בנימה אופטימית.

"זו באמת זכות גדולה. הבעיה היא שלמרות שהתגרשתי הוא עדיין נוכח 
עמוק בתוך הראש שלי. אני הולכת בעולם עם שאלה שאינה מרפה ממני: 

איך הוא היה יכול לעשות לי את זה?!"

"לעשות לך מה?" ניסיתי להבין.

סדוק.  בקול  ענתה  שלי,"  המילה  את  ולרמוס  שלי  מהתחושות  "להתעלם 
"הוא תמיד בחר לרַצות אחרים ולהשאיר אותי בשולי הדברים".

"וזה מאד כואב לך עדיין", הדהדתי את תחושותיה. נזכרתי באמרה, שיותר 
משקשה להוציא את ישראל מהגלות קשה להוציא את הגלות מישראל...

"מה אעשה?" השיבה אותי האישה למצוקתה. "אני לא רוצה לחשוב עליו 
יותר. התגרשתי ממנו כבר לפני שנים. אני משתוקקת כבר להשתחרר ממנו 

אחת ולתמיד".

"את צודקת לגמרי", עניתי בשקט. "כל עוד את עסוקה בו, את נשארת כלואה 
במצרים שלך. אם את רוצה לצאת משם, תפסיקי לייחס לו כל כך הרבה 

חשיבות. הוא כבר מזמן לא הנושא".

וציער  בי  פגע  הוא  אומרת?  זאת  "מה 
מה  ידעתי  לא  ואני  רחמים,  ללא  אותי 

לענות לו ואיך לשים לזה גבול".

"זאת בדיוק הנקודה. הוא פגע בך במקום 
שבו את לא ידעת איך לשמור על עצמך, 

והמקום הזה עדיין פצוע".

האשמה?"  שאני  לי  לומר  מנסה  "את 
אפשרתי  "שאני  מאוימת.  בנימה  שאלה 

לו לפגוע בי?"

"אני בכלל לא מדברת במושגים האלה," 
את  ב'מצא  "העיסוק  אותה.  הרגעתי 
מקום.  לשום  אותנו  יוביל  לא  האשם' 
אני לא מחפשת אשמים אלא רק מזמינה 
אותך לקחת אחריות על ליבך הפצוע. רק 
שבתוכך,  החסרה  בנקודה  תכירי  כאשר 

תוכלי להתחיל לצמוח". 

הרגשתי  הוריי  של  בבית  שגם  נכון  "זה 
לא מוגנת, ואף פעם לא עניין אף אחד מה 
אני מרגישה. תמיד ניסיתי לרַצות וספגתי 
התנהגויות שמאוד פגעו בי. האמת שעד 
לא  אילמת,  עצמי  את  מוצאת  אני  היום 
מדברים  כאשר  להגיב  איך  יודעת  ממש 

אלי בצורה לא מכובדת". 

לנקודות  והתחברה  בו  מהתעסקות  חדלה  היא  סוף  סוף  לעצמי.  הנהנתי 
חולשתה.

"בגלל זה את עדיין עסוקה בו. בכל פעם שעולה בך הכאב או חוסר האונים, 
רק  שהוא  היא  האמת  בו.  מתעסקת  את  שפלותך  בנקודת  להודות  במקום 
עולה  פעם שדמותו  בכל  בעצמך.  לטפל  לך  להזכיר  מראה שבאה  תמונת 

לנגד עינייך, הודי לה על התזכורת, והתמסרי לעבודה של חייך".

"יש בי הרבה חושך", השיבה בלחישה. "לפעמים אני כמעט לא רואה את 
האור".

לנפשך  לגלות  החושך.  תוך  אל  האור  את  להביא  העבודה:  בדיוק  "זאת 
שהיא לא לבד, שיש מי שרואה אותה ושומר עליה גם בשמיים וגם בארץ. 

הנפש שלך מחכה שתתייחסי אליה בכבוד וברחמים".

"היא בת מלך, לא?" היא הפטירה בנימה מפויסת.

יותר טוב. ככל שהקשר בינך  "נכון. ולאט לאט היא תתרפא ואת תרגישי 
לבין נפשך ישתפר, גם מערכות היחסים בחייך ישתפרו פלאים". הרגשתי 

איך תוך כדי דבריי היא מתרככת מעבר לקו.

היא שתקה כמה רגעים ושאלה: "אני מבינה שיש לי המון עבודה לעשות. 
אבל אם אשקע בעבודה הזו – לא אוכל לעשות שום דבר נוסף. יש לי בית 

וילדים ועליי לתפקד. אני לא יכולה כל היום לטפל בעצמי!" 

"בדיוק בגלל זה נתן לנו רבי נחמן את הנוסחה המנצחת: 'שעה אחת ביום 
יום הקדישי שעה אחת להתבודדות והתבוננות  אני צריך להתבודד'. בכל 
לתפילה,  אותם  ותעלי  נפשך  למכאובי  קשובה  תהיי  הזו  בשעה  פנימית. 

וביתר היום תוכלי לשמוח בחלקך ובחייך".

"זה ממש חידוש מרענן עבורי", היא קראה בשמחה. 

"מה?" שאלתי בסקרנות.

"שגם בעולם העשיה יש מקום לנשמה!"

שיחת נפש
מיומנה של מטפלת
sichatnefesh32@gmail.com | י  נוס מ ה  נעמ

מקום לנשמה

לשבת סדנת
אימאגו לזוגות

מזמינים אתכם

ן קמ י ד משה  ו י  מ י מ

לרישום ולפרטים נוספים תתקשרויולי 16-18
 ל: 054-755-4228

www.mimidickman.com

האם מצאתם את עצמכם חוזרים
להתנהגויות של פעם? האם שמתם

לב שיש אותה מריבה בסגנונות
שונים? תשתתפו אתנו בסדנא הבאה
שלנו לחוויה בלתי נשכחת של בניה,

קשר, וחלום של זוגיות. באווירת
שבת במלון אביב בטבריה

 
:הרב דר אברהם טוורסקי

אני מכיר את עבודתה"
המצויינת של מימי, ואני

מאמין שהסדנא שלה מאד
חשובה, במיוחד בימינו

כשיציבותה של המשפחה
נחלשת כל כך." י

הרב אהרון בינה, ראש
ישיבת נתיב אריה: "אני
מכיר ועבדתי עם מימי

למעלה מ20 שנה. צפיתי בה
הופכת גם קשיים מאד
גדולים להצלחות.אני

מתרשם לא רק מהמקצועיות
של מימי, אלא גם מיראת
שמים שלה. הסדנא הזאת
חשובה לכל בית ישראל." י

פסיכולוגית ומומחית בטראומה וזוגיות ונוירולוג

לתשלומים) (אפשרות 

ן מהדרי כשרות  - -

3 ,600₪ לזוג  המחיר 

לנרשמים עד ה5/6  למידע על הסדנא
3,300₪

פרשת מטות מסעי

ימים שישנו לכם את החיים  3

    קרוב אליך    7



ללמוד מהינוקא

רגעים
רגעשל אור

orchozer@gmail.com | י  מזרח עודד 
מפנקסו של חוזר בתשובה

לאחר פסח תש"פ חיכיתי למיכאל, החברותא שלי ללימוד היומי בבית 
הכנסת שלנו. באותם ימים הנחיות משרד הבריאות התירו לשני אנשים 

זרים לשהות תחת קורת גג אחת. 
הנחתי על השולחן המאובק את הספרים שאנחנו לומדים בהם בערימות 
זוגיות - חומשים, נ"ך, 'ליקוטי מוהר"ן', 'תניא', ספר מוסר, ספר הלכה, 
ו'עין יעקב' - ואז נכנס מיכאל עם מסכה בצבע השמיים על סנטרו ומבע 

ארצי חמוץ בפיו. 
"נו, איך עבר הפסח?", שאלתי אותו כאשר התיישב. 

"ליל הסגר היה דווקא מוצלח. וכדי שלא נתייבש בחול המועד קניתי את 
השבועונים 'בקהילה' ו'משפחה'".

"היה שם משהו מעניין?".
"כן, מעניין מאוד", התלהב, "בשניהם הייתה כתבה על הינוקא מראשון 

לציון, רבי שלמה יהודה. מכיר?".
זוכר תאורה  "כן, כשהתגוררתי ברחובות נסעתי פעם לשמוע אותו. אני 
עמומה, נרות מהבהבים ותורה שמתחילה ולא נגמרת. הוא היה אז צעיר 

ורווק. מעניין מה קורה איתו עכשיו".
להורים  בן  מקום,  משום  צמח  שהוא  "מסופר  מיכאל,  אמר  "תשמע", 
פשוטים שנדדו בעולם, והוא מצא מפלט בבתי הכנסת ליד ביתו. אחר כך 
למד בעיקר לבדו, והיום הוא כבר לא ילד פלא, אלא איש פלא. הבנאדם 
בן שלושים ואחת, ויודע את כל התורה ומראי מקומותיה. לא רק נגלה, 
בירושלים  שיעורים  נותן  הוא  החסידות.  וכל  האריז"ל   - נסתר  גם  אלא 
בשורות  שיושבים  גדולים  רבנים  כולל  אלפים,  אותו  לשמוע  ובאים 

הראשונות...".
"ברוך השם שיש לנו בדורנו אנשי פלא כאלה. קיבלת מרץ ללמוד?".

מיכאל נאנח, גלגל סיגריה, העלה עשן כלשהו ואמר: "להפך, זה חיסל 
אותי!... אני בגילו. כשחזרתי בתשובה בגיל שמונה עשרה חלמתי להיות 
כמוהו, שכל התורה תהיה בראש שלי, ועכשיו אני רואה שהלימוד שלי 
שואף לאפס. האמת שלא התחשק לי אפילו ללמוד את הלימוד שלנו שאני 

מאוד אוהב...".
חייכתי. יש לי ניסיון בתשובה קצת יותר ממנו, והבנתי ללבו.

"תשמע, ידידי הצעיר", אמרתי, "ככה העולם בנוי. אתה יודע שרוב ההון 
את  גומרים  בקושי  האנשים  רוב  כאשר  מיליארדרים,  כמה  אצל  נמצא 
החודש? ככה זה עם החכמה האלוקית. יש לכמה צדיקים ידיעה וחכמה 

אלוקית בלתי נתפסות, והשאר מסתפקים במעט, מי יותר ומי פחות".
מיכאל קם, הביט על מרחבי גן סאקר ואמר לי, כמעט צעק:

הייתה  התורה,  מהי  כשהבנתי  כמוהו?!  להיות  רציתי  כמה  יודע  "אתה 
לי תשוקה לדעת הכל, לשוט בים החכמה. למדתי בהתחלה המון שעות 
והתקדמתי יפה. אחרי הצמצום של הנישואין, הכל כמעט התאפס. הייתי 
מוכרח לעבוד ובקושי קבעתי עתים לתורה. מאז השיא שלי הוא הלימוד 

היומי הנחמד שלנו, וכעת אני קולט שזאת בדיחה לעומת הינוקא".
אחרי שהתיישב קמתי והתחלתי לנאום:

"תסלח לי, ידידי הצעיר, אני מכיר את היצר הרע הזה. זאת פשוט גאווה! 
אתה אומר לעצמך: אם אני לא אזכה להיות גדול בתורה, אני לא רוצה 
בלי  יכולתו  כפי  בתורה  לעסוק  צריך  אחד  כל  בכלל!  בתורה  לעסוק 
להסתכל על הזולת. ואגב, אם כל טיפת תורה הייתה חשובה מאוד בעיניך, 

היית זוכה להיות אוקיינוס כמוהו...".
מיכאל קיבל את תוכחתי שנאמרה מתוך אהבה, התיישב מולי, ואמר:

"יש לך לפחות אותיות מחכימות על הינוקא?".
ו'  האות  כאשר  ו',  קינא  אותיות  "'ינוקא'  לי:  והתנוצץ  מעט  התבוננתי 
מרמזת לתורה כמו שכתוב בליקוטי מוהר"ן. אנחנו צריכים לקנא בינוקא 

קנאת סופרים, לא כדי להישבר, אלא כדי להשתפר".
מיכאל מעך את הסיגריה, חייך חיוך של השלמה, התרומם מעט, עשה 
בידיו תנועה של אדם הקופץ למים, פתח לשנינו חומש עם רש"י מנוקד, 

והחל לקרוא בחיות כמו תינוק של בית רבן.

עולם הפלימוביל
הילדים שלי בורחים משולחן השבת כמה דקות אחרי 'המוציא'. 

לאן? לחדר המשחקים. 

ימים.  כמה  זה  המתמשך  פליימוביל  משחק  באמצע  הם 
מפוזרים להם בחדר עשרות אנשים קטנים. מטוסים. אחד גדול 
ואחד קטן, אניות, טירה, סוסים, פיראטים, שוטרים, מכבי אש, 
זו  מהדודים,  )אלה  נשק  כלי  מטבח,  כלי  כסף,  של  מטבעות 

מתנת חנוכה, זה מאתר "יד 2"(.

אני מתקרב לחדר, עומד ליד מפתן הדלת והם אינם מבחינים 
בטבעיות  השונות  הדמויות  את  מדובבים  הם,  שקועים  בי... 
כדי  לשולחן.  לחזור  להם  לקרוא  מהוסס  באתי  מרשימה. 
שיאכלו, ישירו כמה זמירות ואחר כך יברכו איתנו ברכת המזון. 

והם... ככה נוטשים ובאים קצת בחוסר רצון. 

זה  הוא  שאני  נדמה  לי  בעוד  כי  ההבנה  בי  הכתה  אחת  פעם 
המציאותי,  העולם  תוך  אל  השווא  מדמיון  אותם  שמוציא 
עבורם - זהו העולם האמיתי... הם היו במציאות, ואני - נציג 
של עולם המבוגרים - מגיע עם בקשות ומטרות חינוכיות שהם 

נאלצים להבין עם הזמן.     

נדמה לנו שהתבגרנו ואיננו חווים את הדברים כמו ילדים, אך 
בואו נדבר רגע על הפאוזה הגדולה, המשבר שפקד את העולם 
ילדים  אותם  כמו  קצת  לא  אנחנו  האם  האחרונים.  בחדשים 
בחדר? הבורא אומר לנו 'תפסיקו רגע מהמשחק שלכם... בואו 
מביטים  אותנו?  להפסיק  מעז  מי  בהלם.  ואנחנו  איתי'.  רגע 
כל  אמיתי  הכל  במטוסים-אניות-כסף-עסקים-טירה-פיראטים, 

כך!! 

 - מלונות  נשק,  בניינים,  תעופה,  שדות   - בעולם  שוב  הביטו 
כאילו הם פליימוביל, השטרות לקוחים ממשחק ה'מונופול'. 
המכוניות מה'דולר שוֹפ', ובורא עולם קורא לנו לארוחה שהוא 

הכין לנו. 

נכון, אני מודה. קשה להתעורר לאמונה המושלמת הזאת, אבל 
בשטרות,  מדי  עמוק  קצת  שקועים  שהיינו  איתי  תסכימו  גם 

נסחפנו קצת במשחק. 

הרב מיילעך בידרמן סיפר פעם ב'שערי חסד' על שלוש דרגות 
של אמנים: אמן מקצועי מצייר ציפורים ואתה ממש רואה שהן 
מדויק  אמן  מגיע  אותן.  לתפוס  יד  מושיט  לא  אבל  אמיתיות, 
ממנו המצייר בצורה כל כך משכנעת שולחן על הקיר - ואתה 
מניח עליו את כוס הקפה שלך )שנשפך כמובן(. אבל יש אמן 
טובות,  כך  כל  והדמויות  דמויות,  לצייר  שיכול  ויחיד  אחד 
שהן  חושבות  שבציור...  הדמויות  כלומר  עצמן,  שהן  עד 

אמיתיות... ולעיתים שוכחות מהצייר. והמבין יבין.

חג שמח!

האם אנחנו לא קצת כמו אותם ילדים בחדר? 
הבורא אומר לנו 'תפסיקו רגע מהמשחק 

שלכם... בואו רגע איתי'. ואנחנו בהלם. מי מעז 
להפסיק אותנו? מביטים במטוסים-אניות-

כסף-עסקים-טירה-פיראטים, הכל אמיתי כל 
כך!! 

רזאל רן  ה א
שית

אי איש
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אודה: אני נרעש ונרגש בכל פעם שאני קורא את המילים הללו – 

רָאֵל: אָמוֹר לָהֶם,  נֵי יִשְׂ ה תְבָרְכוּ אֶת בְּ נָיו לֵאמֹר: כֹּ ר אֶל אַהֲרןֹ וְאֶל בָּ בֵּ דַּ
ם לְךָ  נָיו אֵלֶיךָ וְיָשֵׂ א ה' פָּ ׂ ; יִשָּ ךָּ נָיו אֵלֶיךָ וִיחֻנֶּ מְרֶךָ; יָאֵר ה' פָּ יְבָרֶכְךָ ה' וְיִשְׁ

רָאֵל, וַאֲנִי אֲבָרֲכֵם )במדבר ו, כג-כז(. נֵי יִשְׂ מִי עַל בְּ מוּ אֶת שְׁ לוֹם. וְשָׂ שָׁ

היום.  עד  ברציפות  המשמשות  שבנוסחות-הברכה  העתיקות  מן  הן  אלו 
אנו אומרים אותן מדי יום בתחילת תפילת שחרית, ובהמשך התפילה אנו 
מילים  גם על משכבם,  הנוהגים לאומרן  יש  אותן מפי הכוהנים.  שומעים 
אחרונות בכל ערב. אנו מברכים בהן את ילדינו בלילות שבת. רבים מברכים 
בהן את הכלה והחתן בחתונות. גם שאינם-יהודים מרבים להשתמש בהן. 
ושבע  מילים  חמש  מילים,  שלוש  של  המדורג  המבנה  שבהן,  הפשטות 
כל  השלום,  ועד  החן  דרך  השמירה  מן  אל-על  החותרת  תנועתן  מילים, 
אלה עושים אותן לגביש תפילה יהלומי, שזוהרו לא הועם בשלושת אלפי 

השנים, ויותר, שעברו מאז ניסוחן.

זו, כתבתי על משמעותן של הברכות.  בשנים עברו, בשיחותיי על פרשה 
הפעם אשאל שלוש שאלות אחרות. ראשית, למה הכוהנים הם המברכים? 
הצורה  פשר  מה  שנית,  צדיקים?  או  חכמים  מלכים,  נביאים,  לא  למה 
והשאלה  באהבה"?  ישראל  עמו  את  "לברך  ברכת-המצווה  המיוחדת של 
השלישית: מדוע מוטל על בני אדם לברך את העם? הרי ה' הוא המברך את 

האנושות ואת עמו ישראל. 

בפשטות  שעח(  )במצווה  החינוך  ספר  אומר  הראשונה  לשאלה  בתשובה 
שהכוהנים היו הקבוצה הקדושה בקרב העם, ועל כן, הם היו המועמדים 

הטבעיים להורדת ברכת ה' אל העם.

א  ׂ שָּ הסבר נוסף הציע הרב אברהם גפני. בפרשיית חנוכת המשכן נאמר, "וַיִּ
אַהֲרןֹ אֶת ידו ]יָדָיו קרי[ אֶל הָעָם וַיְבָרְכֵם" )ויקרא ט, כב(. רש"י מבאר שברכה 
זאת הייתה ברכת הכוהנים שבפרשתנו. אולם הרמב"ן משער שברכתו של 
אהרן כאן הייתה ספונטנית, והיות שהוא גילה נדיבות-רוח כזאת, גמל לו ה' 

בתפקיד שניתן לצאצאיו לברך את עם ישראל.

זאת באשר לשאלה מדוע דווקא הכוהנים. ומה בדבר אזכורה של האהבה 
בברכת-המצווה? את האזכור הזה אפשר להבין בשתי דרכים: שהוא מוסב 
או שהוא   – אהבה  מתוך  ישראל  את  לברך  כלומר שעליהם  הכוהנים,  על 
מוסב על הקב"ה, ושיעורה של הברכה הוא "ציוונו באהבה לברך את עמו 

ישראל". כלומר, ה' אוהב את עמו, ועל כן ציווה על הכוהנים לברכו.

אהבה,  מתוך  לברך  שמצווים  הם  הכוהנים  פיה  שעל  הראשונה,  הקריאה 
הולמת יותר את תחבירה של הברכה. ברוח זו אומר ספר הזוהר )ג, קמז, 
ב( כי "כל כהן דהוא לא רחים לעמא או עמא לא רחמין ליה לא יפרוס ידוי 
לברכא לעמא" )כל כוהן שאינו אוהב את העם, או שהעם לא אוהב אותו, 

לא יישא כפיו לברך את העם(. אנו יכולים לברך רק את מי שאנו אוהבים. 

להיעשות  עליה  כי  מציינת  זו  מצווה  על  הברכה  דווקא  כן  אם  מדוע 
באהבה? כי בכל המקרים האחרים, האדם המברך הוא המבצע את "מעשה 
המצווה". ואילו בברכת כוהנים המברך, הכוהן, הוא רק "מכשיר מצווה": 
נֵי  מִי עַל בְּ מוּ אֶת שְׁ הוא המאפשר, לא המְבַצֵעַ. המבַצע הוא ה' עצמו: "וְשָׂ

רָאֵל, וַאֲנִי אֲבָרֲכֵם". הכוהנים הם רק צינורות שברכת ה' שופעת דרכם.  יִשְׂ

את  לבטל  עליהם  הברכות  את  לבטא  הכוהנים  שבבוא  הוא  הדבר  פירוש 
עצמם. המברך נותן לשפע האלוקי לחלחל אל העולם ואל הבריות, כדי כך 
שהוא שוכח את עצמו וממקד את כל ישותו בזולת. וזאת היא מהותה של 
האהבה. בתורה אנו רואים זאת אצל יעקב, שכאשר התאהב ברחל קיבל על 
נִים  בַע שָׁ רָחֵל שֶׁ עֲבדֹ יַעֲקֹב בְּ עצמו את התנאי התובעני שהציב לו לבן: "וַיַּ
המפרשים  כ(.  כט,  )בראשית  אֹתָהּ"  אַהֲבָתוֹ  בְּ אֲחָדִים  יָמִים  כְּ בְעֵינָיו  הְיוּ  וַיִּ
כל  מאוהב  מפני שהיה  דווקא  הרי  המתבקשת:  את השאלה  שואלים שם 
כך, שבע השנים של ההמתנה אמורות היו להיות בעיניו כמאה שנה! אך 
תשובתם מתבקשת לא פחות: הוא חשב על רחל, לא על עצמו. באהבתו 
לא היה שמץ של אנוכיות. הוא היה ממוקד במושא אהבתו, לא בתשוקתו 

המעוכבת שלו. 

בשיחתנו  שהסברתי  כפי  האלה.  הדברים  לכל  חלופי  הסבר  אולי  יש  אך 
לפרשת קדושים, הכוהנים הורו לעם את אתיקת הקדושה )השונה מהאתיקה 
במידות  המתמקדת  החוכמה  ומאתיקת  החברתי,  הצדק  של  הנבואית, 

מלמדיה,  הם  שהכוהנים  הקדוּשה,  של  האתיקה  ובהשלכותיהן(.  הטובות 
היא האתיקה של האהבה. 

מתבסס  הנביא  אחרים:  דברים  על  מיוסדים  החוכמה  וקול  הנבואי  הקול 
על פעולת ה' בהיסטוריה, ובפרט על יציאת מצרים, והחכם על התבוננות 
בדרכו של עולם. ואילו הכהן רואה את העולם כמלאכת כפיו של אלוקים, 
ואת האדם כעשוי בצלם אלוקים. עצם קיומנו, בני האדם, ועצם קיומו של 

העולם כולו, הם פרי אהבתו של אלוקים.

בברכם את העם הראו הכוהנים אהבת הזולת מהי. המברך את העם מראה כי 
הוא מבקש את טובת העם – ואהבת העם עניינה בקשת טובתו. 

במפגן פומבי זה של אהבה, של בקשת "הטוב המשותף" בלשוננו כיום, 
נתנו הכוהנים דוגמה לעם. הם עודדו את יצירתה של חברה שבה כל פרט 
חברה  כן  לא  הא-ל.  מאת  מבורכת  כזאת  חברה  הכלל.  רווחת  את  מבקש 
אנוכית. היא אינה מתברכת. שום חברה אנוכית לא החזיקה מעמד לאורך 

ימים.

מתוך כך נפתרות שלוש הקושיות שלנו. למה דווקא הכוהנים מברכים? כי 
האתיקה הכוהנית מדגישה את האהבה – אהבת הרע והגר – וכדי להתברך 
כי  הזאת?  המצווה  בברכת  נזכרת  האהבה  למה  לאהבה.  זקוקים  אנחנו 
האהבה היא דרכן של הברכות לבוא אל העולם. ולמה הברכה צריכה לעבור 
נועדו להדגים  כי הכוהנים  ישירות מפי הא-ל?  ואינה באה  בני אדם,  דרך 
במעשיהם כיצד דואגים בני אדם לרווחתם של בני אדם אחרים. אני מאמין 
שברכת כוהנים מציעה מסר חיוני לנו ולזמננו: חברה שבניה מבקשים את 

טובת זולתם היא חברה קדושה – וברוכה.

זקס ן  נת ו י רב  ה

מה
אהבתי מה

פרשת נשא | ברכתה של האהבה
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"אני לכאן לא חוזר!!!"
הרב יואל כהן

ה'חוזר' של הרבי מלובביץ'

לפני עשרות שנים מסרתי שיעור שבועי בחסידות באחת הישיבות 
שרצו  הבחורים  עם  טובה  ידידות  לי  הייתה  בניו-יורק.  הליטאיות 
ללמוד, וגם עם כמה בחורים נוספים שבפועל לא השתתפו בשיעור. 
אחד הבחורים עמם התיידדתי היה נחשב לאחד המיוחדים בישיבה. 

הוא היה בעל כישרון והבחורים העריצו וכיבדו אותו. 

ממני  וביקש  אלי  ניגש  בחור  אותו  השיעורים,  אחד  לאחר  פעם, 
והוא  מסוימת  פרטית  בעיה  לו  הייתה  הרבי.  עם  פגישה  לו  לסדר 
רצה לדבר על כך עם הרבי ב'יחידות'. זה לא היה קל, אבל הצלחתי 

לקבוע לו פגישה.

אחד:  דבר  רק  לי  אמר  הוא  הרבי,  של  מהחדר  הבחור  בצאת 
הדלת  מפתן  את  אעבור  לא  אני  "יותר 
לשמע  מאוד  השתוממתי   ."770 של 
תגובתו. חשבתי שהרבי אמר לו משהו 
להיכנס  וניסיתי  בשכלו  התקבל  שלא 
כל  "מה  אותו:  שאלתי  בדברים.  איתו 
אני  אולי  אמר?  שהרבי  במה  גרוע  כך 
"לא.  ענה:  הוא  לך".  להסביר  יוכל 
הרבי אמר דברים מאוד הגיוניים, אבל 

אני לכאן לא חוזר".

כחמש עשרה שנה אחרי אותו מאורע, 
הייטס  בקראון  ברחוב  פעם  הלכתי 
ופתאום אני שומע מישהו קורא בשמי. 
זה היה הבחור. ואז הוא התחיל לספר 
עבר  ומה  'יחידות'  באותה  היה  מה  לי 

עליו מאז.

באווירה  ספוג  בבית  גדל  זה  בחור 
ותוכן חסידיים. אמנם, בהגיעו לישיבה 
כל  לגמרי.  השתנה  הוא  הליטאית 
ואת  אבדה,  החסידית  הלחלוחית 
להיות  החזקה  תפסה השאיפה  מקומה 

'גדול בתורה'.

מסוימת  בעיה  על  הרבי  לפני  התלונן  הוא  ב'יחידות'  היה  כשהוא 
שהייתה לו )שעד היום אינני יודע מהי(. הרבי אמר לו, שלפי ערך 
עליו  בעייתו  את  לפתור  כדי  וכישוריו,  תכונותיו  ומצבו,  מעמדו 
בגודל  לו  הרחיב  הרבי  יום.  בכל  שעות)!(  כמה  חסידות  ללמוד 
הוא  היטב.  העניין  את  לו  והסביר  החסידות  שבלימוד  החשיבות 
ההתקשרות  לשם  אינו  לימודו  כל  החסידות  לימוד  לו שבלי  אמר 

בקב"ה אלא רק לשם פניות אישיות )לשם כבוד, להיות 'גדול' וכו'(, 
וללימוד כזה אין יציבות. אם יקרה משהו שבגללו המניעים האישיים 
ללימוד יפסיקו, אזי כל החיות והלהט שלו בלימוד עלולים להיפסק.

הרבי הסביר לו, שללא לימוד חסידות קשה מאוד להגיע ללימוד 
תורה לשמה באמת. בלי ללמוד פנימיות התורה אפשר לשכוח את 

נותן התורה!

הרבי אף תיאר לו עומק מיוחד במשמעות הלימוד לשמה – לא סתם 
לימוד כדי לדעת את המעשה אשר יעשון, או אפילו כדי לקשר נפשו 
לה' כמבואר בתניא, אלא לימוד כזה שהאדם מרגיש ורואה בתורה 

את הקב"ה עצמו, שהרי "אורייתא וקוב"ה כולא חד".

הרבי המשיל זאת לילד שלא ראה את אביו זה 
זמן רב ולפתע הוא פוגש אותו. מובן שבאופן 
ומחבקו.  אליו  ורץ  'אבא'  צועק  הוא  טבעי, 
מסוימת.  מטרה  לשם  אינם  והחיבוק  הצעקה 
לקיים  כדי  לא  מהאבא,  משהו  לקבל  כדי  לא 
להתחבר  במטרה  לא  ואף  אב,  כיבוד  מצוות 
איתו ולהתקשר אליו. הוא תופס אותו ומחבקו 

כיוון שהוא אביו!

רואה  היהודי  התורה.  בלימוד  זה  דרך  על 
בתורה את הקב"ה עצמו – "אורייתא וקוב"ה 
"יהודי  ואמר,  אז  התבטא  והרבי  חד".  כולא 
לוקח  אזי  ול'תפסו',  לפגוש את הקב"ה  רוצה 

הוא גמרא ויושב ולומדֹ!".

הרבי פנה אל הבחור ושאל: "ראית פעם יהודי 
את  ושאל  אומץ  אזר  הבחור  כך?".  שלומד 
כזה"?  דבר  יש  החסידות  לימוד  "ועם  הרבי: 

והרבי ענה לו: "אני כן ראיתי".

הבחור הזה נותר בשלו. הוא לא רצה לוותר על 
שאיפתו להגיע להישגים גדולים בלימוד, אבל 
כיוון שהבין שהרבי צודק הוא לא רצה לחשוב על זה יותר, ולכן 

הוא אמר לי שאינו רוצה לדרוך יותר על סף הדלת של 770.

בישיבה הוא המשיך הלאה בסדר לימודו וכך עברו כמה חודשים. 
פעם קרה שהוא אמר איזשהו רעיון שהתחדש לו בסוגיא לחבריו 
בישיבה. הוא היה רגיל שכל ביאוריו וחידושיו התקבלו 
עומק  את  היללו  כולם  הבחורים,  בין  ובאהדה  בכבוד 
קצת  לעג  מישהו  הזדמנות  באותה  אבל  סברותיו. 

ח+זק חזק ונת+חזק! 
ת תורה לשמה

התח+זקות באהב
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בחורים  גם  הדברים.  את  קיבל  ולא  שאמר  לחידוש 
נוספים ששמעו את דבריו לא קיבלו את החידוש. הדבר 
פגע בו מאוד והיה קשה לו להתמודד עם זה. מאורע מעין 

זה קרה פעם שנייה ושלישית והדברים השפיעו מאוד על מצב רוחו.

לו כל קשר; ומצד שני, כל  מצד אחד, ללימוד תורה לשמה לא היה 
החשק  מאוד.  פחתו  הם  גם  בישיבה  מהבחורים  וההערצה  ההילה 
והחיות ניטלו ממנו, וכך הוא החל להידרדר בלימוד ובהנהגה, וככל 

שהתבגר כך הידרדרותו החמירה.

ופתח עסק מוצלח. פתאום, באיזשהו  כעבור כמה שנים הוא התחתן 
שלב בחיים, הוא החל לתפוס את עצמו ואת אשר קרה לו. לפתע הוא 
בתחילה  נחשב  היה  הוא  בישיבה  שעבר:  העצום  המרחק  את  תפס 
לגמרי  רחוק  הוא  עכשיו  ואילו  ממש;  עילוי  המיוחדים,  מהבחורים 
משייכות כלשהי ללימוד. מחשבות אלו גרמו לו להתחיל לקבוע עיתים 
לתורה, אבל זה לא החזיק מעמד. הוא הרגיש שהדברים אינם מעניינים 
אותו. מה נוגע לו באמצע החיים מה עדיף – 'רוב' או 'חזקה'? זה לא 
דיבר אליו. אין לזה שום נפקא מינה לגביו והוא לא התחבר לזה. אבל 
עבר  כך  ריקן.  הרגיש  הוא  ליבו.  את  ייסרה  עצמה  זו  תופעה  מאידך, 
משך זמן בו הוא מנסה שוב ושוב להכניס עצמו ללימודים, אבל ללא 

הצלחה.

באיזשהו שלב הוא החליט לנסות ללמוד ספרי חסידות. אבל גם בזה 
הוא לא נתפס. החמימות החסידית לא דבקה בו. הוא היה בעל אופי 
את  תפס  לא  הכללית  החסידות  הנשמתי שבספרי  והרגש  חזק,  שכלי 
עם  חסידות  דברי  חב"ד,  את  שיש  נזכר  הוא  מסוים  בשלב  אישיותו. 
את  להבין  לא הצליח  הוא  אבל  תניא,  ספר  הוא השיג  ועומק.  היגיון 

העניינים בכוחות עצמו.

פעם אחת הוא ראה בעיתון מודעה על התוועדות י"ט כסלו עם הרבי 
שתתקיים בשעה פלונית ב-770. ואז פתאום הוא נזכר באותה 'יחידות' 
ארוכה שהייתה לו אצל הרבי. בבת אחת הדברים צפו ועלו בזיכרונו, 
והוא קלט איך דברי הרבי צדקו עד מאוד והתקיימו אחת לאחת. הוא 

החליט לנסוע להתוועדות של הרבי.

וכך הוא סיפר לי: "נכנסתי באמצע ההתוועדות, ופתאום שמעתי את 
נידח'.  ממנו  ידח  לבלתי  מחשבות  'וחשב  דבריו:  בתוך  אומר  הרבי 
זו  אליו.  יחזור  יהודי  כל  שסוף-כל-סוף  כדי  סיבות  מסבב  הקב"ה 
השגחה פרטית מלמעלה בנוגע לכל יהודי. בפרט כאשר מדובר ביהודי 
שלמד תורה בעבר, באיזה אופן שיהיה – לשמה או אפילו שלא לשמה. 
עניינים  מלמעלה  לו  ונותנים  מיוחדת,  והשגחה  זכות  יש  כזה  ליהודי 

מיוחדים שדוחפים אותו להתעורר ולשוב אל הקב"ה".

הוא המשיך וסיפר לי: "אני לא יודע אם הרבי התכוון אלי או שדיבר 
הרבי  נשארתי.   – אלה  מילים  כששמעתי  אבל  העניין,  על  כך  סתם 
המשיך לדבר משך זמן בענייני חסידות, דברים שאת רובם לא הבנתי, 

אבל האווירה, אופן הדיבור והניגונים שבו את לבי.

"אחר כך, ביו"ד שבט, יום ההילולא של אדמו"ר הריי"צ ויום תחילת 
הנשיאות של הרבי, באתי פעם שנייה, ושוב לא הבנתי כמעט כלום, 

ובפורים חזרתי להתוועדות בפעם השלישית".

הרבי?",  אומר  מה  מבין  לא  אתה  אם  חזרת  "מדוע  אותו:  שאלתי 
כשהוא שמע את שאלתי התרגז ואמר: "מה אתה לא מבין? אני רואה 

איך היהודי הזה מדבר! 'ישראל אורייתא וקוב"ה כולא חד!'".

עניינים  הרבה  הזמן  ובמשך  מסויימת,  תקופה  יחד  חסידות  למדנו 
בחייו האישיים ובביתו השתנו. הוא שלח את ילדיו למוסדות תורניים 

והשתנה לטובה בתחומים רבים.

זה כוחו של לימוד חסידות.
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הפרסים יוענקו השנה 
על יוזמות ופעילויות למען הקהילה 

בתקופת הקורונה

 ניתן להגיש מועמדות עד 
כ״ב בסיוון התש״פ, 14.6.20 בשעה 12:00

 הפרס יוענק בשלוש קטגוריות:
 פרס מפעל חיים לרב קהילה 

 פרס קהילת מופת
פרס גבאי/חבר ועד מצטיין

 את טופסי הבקשה, הפרטים והתנאים 
 ניתן למצוא באתר ברקאי: 
www.israelrabbis.org

האירוע ייערך, אי“ה, 
ביום שני, ה-29.6, ז’ בתמוז בעיר מודיעין 

בהתאם להנחיות משרד הבריאות. 
עדכונים לגבי מקום האירוע המדויק יפורסמו בהמשך.

office@israelrabbis.org  :לפרטים ומידע נוסף בטל: 072-2155077 או במייל

 פרס ברקאי
תש״פ
 קול קורא

להגשת מועמדות
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למה את בוכה? 
הרב מאיר מאזוז
ראש ישיבת כסא רחמים

שפתו של הדור היא אהבה - אהבת האב לבנו והרב לתלמידו. 
הרמב"ם כותב: "צריך אדם להזהר בתלמידיו ולאהבם, שהם 
תלמוד  )הלכות  הבא"  ולעולם  הזה  לעולם  המהנים  הבנים 
בכבודם.  להיזהר  הכוונה  בתלמידיו"  "להזהר  פ"ה(.  תורה 
או  שהרב  מרגיש  כשהתלמיד  ובאהבה.  בנחת  להם  יעיר 
המחנך אוהב אותו באמת, הרי "כמים הפנים לפנים". הוא 

משתדל להוכיח שאכן ראוי הוא לאהבה זו.

מעשה בבחור ישיבה שבמשך שנה אחת לא למד בשקידה, 
אבל כשהגיע חג שמחת תורה הוא רקד עם ספר התורה עד 
הלימוד  "לפי  בעקיצה:  המשגיח  לו  העיר  כוחותיו.  כלות 
שלמדת השנה – אתה רוקד יותר מדי"... הערה זו גרמה לו 

לעזוב את התורה ולצאת לתרבות רעה רח"ל.

הצעיר?  הדור  על  התורה  לימוד  את  להאהיב  ניתן  כיצד 
התשובה היא, שאין כופים על הילד לאכול דבש. רק נותנים 

והשאר  לטעום,  קטנה  כפית  לו 
כמה  אחת  על  מאליו.  יבוא 
הקדושה;  התורה  בלימוד  וכמה 
בתורה:  גדולה  מתיקות  יש 
באותיותיה, בנקודותיה ובטעמיה. 
רש"י  בדקדוקי  הגמרא,  בעיון 
תוספות ומהרש"א. בניסוח הגאוני 
אין חסר  והפוסקים.  של הרמב"ם 

אין יתר. הכל מדויק להפליא. 

יש  לאמת  דרכה.  תורה  האמת 
לומד פשט  כשתלמיד  עצום.  כוח 
אמיתי ברש"י, ומבין כיצד הפירוש 
מתאים בדיוק למילים, זה נותן לו 
שמחה בלימוד. כשהתלמיד רואה 
קושיא  רבו  על  מקשה  הוא  שאם 
אמיתית, רבו מתאפס מול האמת, 

זה נותן לו מבט אחר על הלימוד.

מביאים  ואהבתה  התורה  חשק 
תנאים.  ללא  בתורה  לעמל 
מפורסמים דברי חז"ל בפרק קנין 

במלח  פת  תורה:  של  דרכה  היא  "כך  פ"ו(:  )אבות  תורה 
צער  וחיי  תישן,  הארץ  ועל  תשתה,  במשורה  ומים  תאכל, 
וטוב  כן, אשריך  ובתורה אתה עמל. אם אתה עושה  תחיה, 
לך, אשריך בעולם הזה, וטוב לך לעולם הבא". התורה אינה 
כואב  לי,  קשה  שאומר:  אדם  ותפנוקים.  בתענוגים  נקנית 
לי, אין לי מספיק כסף וכדו', אף פעם לא ילמד תורה. צריך 
להתגבר על הכל, ושלא יפריע לו כלום. אם יש לך אוכל טוב 
ומשובח - הנה מה טוב, ואם יש לך רק פת במלח - העיקר 
שאתה שבע ויש לך כוח ללמוד, ולא יהיה אכפת לך, אלא 

"בתורה אתה עמל", וזה משכיח ממך את כל הקשיים. 

'אריאנה', במרחק  וגר בכפר  סבא ע"ה, בתחילה היה עשיר 
שישה קילומטר מעיר הבירה תונס, בבית עם אוויר טוב, גינות 
הולך  היה  הוא  היו שם תלמידי חכמים.  לא  ופרדסים. אבל 
לעבודה ומביא הרבה כסף. פעם בא הביתה וראה את אשתו, 
הסבתא ע"ה, בוכה הרבה. שאל אותה: "למה את בוכה? לא 
חסר לנו כלום!" אמרה לו: "חסר לנו הכל. הבן היחיד שלנו 

- הלא הוא אבא רבי מצליח זצ"ל - כל יום לומד את הגמרא 
ויודע אותה בעל פה, אבל אחר כך הולך לשחק עם החברים 
שלו בעפיפונים. מה שווה לי שהבן יגדל ככה?! בוא ונלך 
ולא  קטנה  עיירה  "זו  לה:  אמר  סבא  ג'רבא".  התורה  לעיר 
תהיה לי פרנסה", אמרה לו: "תחפש מה שתמצא, לא אכפת 

לי". 

הלכו לג'רבא. אבל סבא לא מצא ממה להתפרנס שם, ולכן 
שם  ויושב  לתונס,  הולך  היה  ופסח  סוכות  אחרי  פעם  בכל 
בודד ששה חודשים. הוא פתח חנות של זרעונים: חמניות, 
גרעיני דלעת ועוד, והיה מוכר שם. לפעמים לא היה לו 
מה לאכול, ובצהריים היה סוגר את החנות ואוכל 
את הגרעינים שלא היו קלויים, כדי להשביע את 
רעבונו. הוא היה חוסך כמה פרוטות, ואם היתה 
ולאבא  לסבתא  לג'רבא  שולח  היה  אפשרות  לו 
שהיו שם. הוא חי בדוחק, והעיקר 

בשבילו היה שבנו לומד תורה. 

הוא היה הולך לרבו של אבא, מוה"ר 
ע"ה,  הכהן  חויתה  חי  רחמים  רבי 
ושואל  ג'רבא,  אב"ד  כך  אחר  שהיה 
בלימוד?"  בני  מצבו של  "מה  אותו: 
והרב היה עונה לו: "הבן שלך לומד 
חידושים  מחדש  גדולה,  בהתמדה 
בשבילו  היה  זה  תשובות".  וכותב 
למשיב נפש. אחרי שנים שמח ואמר: 
"הבן שלי נעשה דיין, בן פורת יוסף". 
של  והמתיקות  התורה  של  העמל 

התורה משכיחים מהאדם את הכל. 

תורה  שלומד  שמי  התנא  כוונת  אין 
יאכל  ואם  במלח,  פת  לאכול  מוכרח 
אלא  בסדר,  לא  זה  גבינה  עם  פת 
לחיות  נאלץ  אם  שאפילו  כוונתו 
בדוחק אל לו לעזוב את לימוד תורה 
שיש  והמתיקות  הכוח  כי  ועמלה, 
בתורה משכיחים את הכל. "ואם אתה עושה כן, אשריך וטוב 
לך. אשריך בעולם הזה וטוב לך לעולם הבא". אשריך בעולם 
הזה, כי השמחה של התורה מעיבה על כל ההבלים האלה, 

"ומגדלתו ומרוממתו על כל המעשים" )אבות פ"ו(. 

רב  פעם  לרעה.  הזו  המשנה  בדברי  שהשתמשו  גבירים  היו 
אחד בא לביתו של גביר אחד, לאסוף כסף לאברכים שבקושי 
גומרים את החודש. פתח הגביר פיו 'בחכמה' ואמר לו: רבי, 
מדוע עלי לתת לאברכים מכספי? הרי כתוב "כך היא דרכה 
של תורה, פת במלח תאכל וכו', וחיי צער תחיה, ובתורה אתה 
עמל"... ענה לו הרב: תמשיך את המשנה - "ואם אתה עושה 
כן"... וכי אתה עצמך עושה ככה?! הרי אתה כל יום אוכל 
סטייקים, אווזים ותרנגולים "וברבורים אבוסים" )מלכים א, 
ה(! אם כן, אתה נוהג בעושר וברחבות לך ולבני משפחתך, 
ובה בעת אתה רומס תלמידי חכמים ומטיף להם שיאכלו פת 
במלח?! לכן כתוב "אם אתה עושה כן" - נראה אותך עושה 

כך, ואחר כך תדרוש מאחרים... 
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ח+זק חזק ונת+חזק! 
קות באהבת תורה לשמה

התח+ז

אל לומדי התורה
הרב דוב ליאור

ב"ה
לבני התורה היקרים בדורנו!

תלמידים יקרים,
אנו נמצאים זמן קצר לפני חג מתן תורתנו, אשר מגיע לאחר שאנו מסיימים את ימי האבלות בספירת 

נָה" שפירושה שאנו ויש קשר בין הדברים, כי לכאורה נשאלת השאלה: איזה עניין יש לנהוג אבלות היום על אירוע שהיה לפני עשרות דורות? העומר על פטירתם של תלמידי רבי עקיבא בשעתו.  ונראה להבין שאבלות זו דומה במהותה לאבלות על חורבן הבית, המוגדרת בראשונים כ"אבלות יְשָׁ
תורה אותה שעה" )יבמות סב(. לאחר שהיה העולם שמם מתורה, חמשת גדולי תלמידיו הם הם שבזכותם המשיכה התורה עקיבא אצל רבותינו שבדרום ושנאה להם, רבי מאיר ור' יהודה ור' יוסי ורבי שמעון ורבי אלעזר בן שמוע, והם הם העמידו לו לרבי עקיבא, מגבת עד אנטיפרס, וכולן מתו בפרק אחד מפני שלא נהגו כבוד זה לזה, והיה העולם שמם, עד שבא רבי את החיסרון היום שבמותם של תלמידי רבי עקיבא, ניתן להבין ממה שחז"ל אמרו "שנים עשר אלף זוגים תלמידים היו חשים עד היום את השלכת החיסרון שיצר אותו חורבן שאירע אז. 

בתורתם את בני דורם. עם ישראל זקוק היום לאנשי תורה ואמונה אמיתית להאיר את פני הדור ולראות את גודל השגחת ה' ועוד גדולי ישראל ועד הדור האחרון, שהיו אישים שכללו באישיותם גם גדלות של פסיקה וגם גדלות של אמונה, שהאירו בהלכה והן בתחום מדע האמונה. אצלנו, גדולי ההלכה היו גם גדולי האמונה, החל מהרס"ג, הרמב"ם, הכוזרי והמהר"ל ולכן שומה על כל מי שזכה לטעום מטעמה של תורה שיקדיש את זמנו לעלות במעלות התורה ויראת שמים אמיתית הן התורה. כמה אחריות זה מטיל על כתפינו לשמר ולרומם את רמת הבנת התורה בדורנו!בעלי התוספות! בקיצורו של דבר, האבלות על מותם של תלמידי רבי עקיבא היא על מיעוט התורה בדורנו וירידת קרן כבוד של החמישה שנותרו( היו נשארים בחיים וממשיכים ללמוד וללמד! יכול להיות שהרמה התורנית בדורנו היתה כמו בתקופת נתאר לעצמנו, איזו רמה של תורה היתה עשויה להיות בדורנו אילו כל תלמידי רבי עקיבא )שבוודאי היו קרובים למעלתם שבעל פה לדורי דורות. 
לאירועים המתגלית על עמנו גם בזמנים קשים! וגם בזמנים מרוממים!  מודעים  להיות  צריכים  וכן  ישראל",  יעשה  מה  "לדעת  ובפוסקים  בתלמוד  חמושים  להיות  צריכים  תורה  תעניות: "מצוות עשה מן התורה לזעוק ולהריע בחצוצרות על כל צרה... ודבר זה מדרכי התשובה הוא, שבזמן שתבוא צרה אחר מידותיו של הקב"ה". אני אומר בדיוק להיפך! אסור שלא לשאול את עצמנו, כפי שהרמב"ם פוסק בפרק א מהלכות ישנם שמחמת צדקות אומרים שאסור לשאול שאלה כלפי מעלה "למה אירע לנו דבר קשה", כי יש בזה בבחינת "מהרהר "זכור ימות עולם בינו שנות דור ודור", כלומר מה ההשגחה רוצה מאיתנו במיוחד בדור הזה. המתרחשים מסביב ולדעת להתבונן בצורה נכונה ואמיתית מה ההשגחה האלוקית רוצה מאיתנו כיום, ככתוב בשירת האזינו בני 

ובדור הזה. עליכם צרה כדי שתשובו אם תאמרו שהוא קרי אוסיף לכם חמת אותו קרי". הקב"ה מעניש ח"ו על החשיבה הזו. לכן חשוב לא עושים כן ממשיך הרמב"ם וכותב "הוא שכתוב בתורה והלכתם עמי בקרי והלכתי עמכם בחמת קרי, כלומר כשאביא אדם אכן צריך להצדיק עליו את הדין אם ח"ו יסורים באים עליו, אולם מטרת השאלה כאן היא על מנת לתקן את עצמנו. ואם כלומר, צריך לגזור תענית, להתפלל ולפשפש במעשים "למה באה עלינו הצרה הזו". כמובן, לא ח"ו כטרוניא כלפי שמיא, ויזעקו עליה ויריעו, ידעו הכל שבגלל מעשיהם הרעים הורע להן...".  ה' בעולם המופיעה לאורך כל הדורות  נכונה על השגחת  שיגדלו תלמידי חכמים שיודעים להתבונן בצורה 
התורה "והערב נא ה' אלוקינו את דברי תורתך בפינו", שתזכו כולכם לאהבת התורה. לימוד תורה מתוך אהבת התורה זו גם לסייעתא דשמיא. שתזכו לחוש את נעם המתיקות שיש בעצם לימוד תורתנו הקדושה, כפי שאנו אומרים כל יום בברכות אני מאחל לכל בני התורה ששמֹים ימים כלילות בעומקה של תורה, שתזכו לאהבתה ושקידתה. צריך להשקיע - ואז תזכו האמונה. זה תחום שטעון לימוד רחב וטעון התבוננות בהתגלות השגחת ה' על עמו וארצו.אני פונה בזה לבני התורה: תזכו ללון בעומקה של הלכה ולהיות מורי הוראה לציבור הרחב, הן בתחום ההלכה והן בתחום "מלכותך מלכות כל עולמים וממשלתך בכל דור ודור".

 עלו והצליחו במעלות התורהתורתנו הקדושה נזכה שהקב"ה יקרב את קץ גאולתנו ויזכנו לשבת במרחבי ארצנו בשלווה ונחת במהרה בימינו אמן. מתוך שמחת חג מתן תורתנו נזכה כולנו לשאוב אהבת תורה ונקבל תמריצים רוחניים לאהוב את הלימוד. ובזכות לימוד סגולה שהדברים ייחקקו בלב ובראש וזכרונם של דברי התורה לא יסוף מכם. 
 החותם לכבוד התורה ולומדיה

דוב ליאור  
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הרב יהושע שפירא, ראש ישיבת 
רמת גן, מלמד תורה וחסידות 

מעל חצי יובל בישיבה שחוללה 
מהפכה בתודעת השליחות 
בציונות הדתית. שיחת חג 

אקטואלית על מעצבי דרכו 
הרוחנית, כיצד מנהל עסקים, 

חברת אינטרנט ופעילות ציבורית 
משתלבים כולם לעבודת השם 

חמה וכוספת, וגם: "אסטרטגיית 
היציאה מהקורונה" בעבודת 

השם 
אביאל הלוי
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א
והנחלת  תורה  לימוד  חרי שנים ארוכות של 
צורך  שאין  דומה  ופנימיות,  חסידות 
שפירא  יהושע  הרב  של  דמותו  את  להציג 
בציונות  כיום  הבולטים  )56(, מהרבנים 

הדתית ומהוגי הדעות שלה.

כחלק מהקוד הגנטי שלנו, אנחנו ציבור נטול 
אדמו"רים עטופי גינונים וחצרות חסידיות מובחנות; הקוד 
החברתי הזה עוצב במידה רבה על ידי הרב קוק - שכנראה היה 
הדמות היחידה אותה ניתן להגדיר כאדמו"ר הציונות הדתית. 
הרב שפירא, אב ל-11 ילדים, יתנגד בוודאי להגדרתו כמעין 
מהאולמות  המוכרת  הסוחפת,  דמותו  אך  עכשווי.  אדמו"ר 
להתחדשות  המיועדים  לבבך'  'בכל  של  בכנסים  המלאים 
נעמי,  הרבנית  אשתו  עם  יזם  אותם  ה',  בעבודת  רוחנית 
ההתוועדויות ההמוניות באירועי י"ט כסלו, והאש הנדלקת 
בעיניו ובקולו בכל פעם מחדש כשהוא מדבר על תורת הבעל 
שם טוב ותלמידיו היוצאת במחול חסידי סוער ועדין גם יחד 
ישן  יין  ומשקה  דולה  הוא  כי  מעידות  קוק,  הרב  תורת  עם 

ומשומר משנים קדמוניות בקנקן חדש ומתחדש.

מזמן.  לקיים  צריך  היה  הזה  הריאיון  שאת  היא,  האמת 
ועוסק  שנים  שש  מעל  לאור  היוצא  אליך',  'קרוב  שבועון 
כל כולו בעבודת ה', קשור במידה רבה לרב שפירא שהוא 
מבין מנחיליה הגדולים של המהפכה החסידית שכבר הפכה 

לעובדה מוגמרת בציונות הדתית.

מגבלות  בגלל  רק  ולא  מיוחד,  אתגר  היוותה  הזו  השיחה 
הקורונה שמנעו ריאיון פנים אל פנים. לוח הזמנים של הרב 
הזום  באפליקציית  תורה  שיעורי  בין  כתמיד.  צפוף  שפירא 
אישיות,  לשאלות  מענה  יהודי,  בית  בכל  לחובה  שהפכה 
להם  נדחקו  ציבור,  בענייני  אינטנסיבי  ועיסוק  תורה  לימוד 

שיחות ושברי שיחות לכדי ריאיון שיש בו שיעור.

הדמויות  על  ומספר  סופר  הוא  מעות,  כמונה  במתינות, 
שעיצבו את דמותו הרוחנית. בראש ובראשונה, דמות דיוקנו 
שובה,  מדרשת  ראש  זצ"ל,  שפירא  משה  הרב  אביו,  של 

שנפטר בשנה שעברה.

"אין ספק שהדמות שהשפיעה עלי יותר מכל, הוא אבי מורי 
ובחום  אותנטי,  בעומק  השם  עובד  שהיה  לבשרכה,  זכרונו 
ולהט יוצאי דופן", פותח הרב יהושע. "כשהוא היה מתפלל 
במדבר  מרגרינה  חבילת  כמו  נמס  היה  הוא  ה',  לפני  ומנגן 
סהרה באמצע הקיץ. ראיתי עובדי ה' מכל מיני סוגים, אבל 
אני לא זוכר שראיתי אדם שנמס ככה בתפילה, בניגון. הוא 
רוצה  אתה  ואם  מדבקת',  מחלה  היא  ש'דבקות  אומר,  היה 

דבקות, תעמוד ליד אנשים דבוקים ותידבק".

הרב משה שפירא היה ממקימיה של 'חבורת שלהבת', יחד 
עם הרב עדין אבן ישראל )שטיינזלץ(. שנים ספורות אחרי 
הקמת המדינה, בימים שבהם הציבור שומר המצוות בארץ 
היה קטן ומדולדל ועוד ליקק את פצעי השואה האיומה, הם 
חלמו להקים חבורה שתעסוק בעבודת ה' ברוח ארצישראלית, 
היונקת משורשי תנועת החסידות. החלום שהיה נחלתם של 
קומץ משוגעים לדבר באותם הימים, הפך מדור לדור לזרם 
חזק וסוחף. "הרב שטיינזלץ היה עבורי כמו דוד. בין אבא 
אבל  רב,  ידעתי שהוא  עמוקה.  קרבה  היתה  לרב שטיינזלץ 
הפיקחות  את  זוכר  אני  המשפחתי.  בצד  יותר  אותו  פגשתי 

החדה-משועשעת, החדה והחודרת של דבריו", הוא נזכר.

לאחר שנות ילדות בכפר פינס וירושלים, הצטרפה המשפחה 
מאבני  לחלק  והפכו  עפרה,  היישוב  את  שהקימו  לחלוצים 
בישיבה  ללמוד  החל  יהושע  הרב  היישוב.  של  היסוד 
לצעירים, ובירושלים החל לנתב את דרכו עם התרמיל שקיבל 

מבית הוריו.

 

ועולמות אין מספר

לשמוע  שזכיתי  יהודה,  צבי  הרב  רבנו  את  זוכר  עוד  "אני 
ממנו מעט שיעורים, וקצת להתפלל אצלו בבית. השיעורים 
האלו הטביעו בי חותם עמוק מאוד", הוא אומר בהתפעמות. 
"האמת והוודאות שהיו בדבריו ובכל ישותו, ועומק התפיסה 
לקדושת  התורה,  לקדושת  ישראל,  של  לקדושתם  והקישור 
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להם.  שני  אין  בישראל,  השכינה 
משקל  היה  שלו  הדמות  עם  למפגש 
לא  שבו  הצעיר  גילי  למרות  עצום, 

הבנתי הכל, בגלל כובד השפה.

סגנון  היה  וזה  חסידי,  מבית  "באתי 
עליו.  שגדלתי  ממה  לגמרי  שונה 
וודאות,  הוא היה מדבר מתוך עומק 
מילה  כל  נביא.  כמו  מסוימת  במידה 
לכיסא  מתחת  חצובה  היתה  כמו 
הכבוד, זה היה משהו מיוחד. כשהוא 
היה אומר 'מחזיר שכינתו לציון' בכזו 
הקדוש  כאילו  מרגיש  היית  ודאות, 
דרך  לציון  שכינתו  מחזיר  הוא  ברוך 

רחוב עובדיה 30".

מבית  שמגיע  לבחור  אומר  זה  מה 
לפני  של  הקלאסית  הדתית  הציונות  של  המסלול  את  לעבור  חסידי 

ארבעים שנה?

"כשלמדתי בישיבה לצעירים חייתי בשני עולמות, שלא לגמרי שוחחו 
מה  בין  סגנונות  חילוקי  ולפעמים  דעות  חילוקי  היו  השני.  עם  אחד 
שקיבלתי בבית לבין הדרך החינוכית של הישיבה. למרות שהיה המון 
קשר וחפיפה ביניהן, אבל היו חלקים שהרגישו ממש כמו שתי שפות 

שאפילו אין מילון שיכול לתרגם אותן. זה לא היה לי פשוט" .

באותן השנים הוא היה הולך לשיעוריו של הרב עובדיה יוסף זצ"ל 
בבית הכנסת היזדים, עוד לפני שהפכו לנחלת ההמונים. הוא מספר 
כי דמותו השפיעה עליו רבות. "המתיקות הזו, של כל התורה כולה, 
מתהלכת בפשטות ובאור נעים – זה היה מפגש מדהים. הכל מובא 

לפניך ערוך ומוכן לסעודה".

אז  שהיתה  קדומים,  לישיבת  שפירא  הרב  עבר  י"א  כיתה  במהלך 
בשנותיה הראשונות, שם למד אצל הרב יצחק בן שחר ואחיו, הרב 
ישראל. "הרב יצחק בן שחר הוא באמת דמות של צדיק מיוחד במינו, 
בסגנון תנועת המוסר. תובענות עצמית מאוד יראתית, מלאה בצדקות 
הזה,  עולם  צרכי  וכל  ואכילה  שינה  מיעוט  מתוך  לתורה  ומסירות 
בגלל ההשתקעות העמוקה בכל סוגיה של גמרא ואמונה במסירות, 

בתובענות ובעדינות. זה שילוב מיוחד במינו".

לאחר שנה וחצי בישיבת קדומים חזר הרב יהושע ללמוד במרכז הרב, 
אצל הרב מרדכי שטרנברג, כדי להעמיק בלימוד גמרא בעיון. תקופה 

משקל  הרבה  עליו  השאירה  מעיד,  הוא  זו, 
ורושם, וממנה המשיך לתקופה בת עשר שנים 
בישיבת 'עוד יוסף חי' במשכנה דאז – קבר יוסף 
הצדיק בשכם. "מה שהביא אותי לשם זו מצוות 
קשה  הכי  איפה  בזמנו  בדקתי  הארץ.  יישוב 
ליישב את הארץ, ולשם הלכתי. אחרי תהפוכות 

שונות, הגיע אליה הרב יצחק גינזבורג.

ההולדת  ביום  פלא.  איש  הוא  יצחק  "הרב 
השבעים שלו ביקשו ממני לכתוב משהו עליו. 
כתבתי שהוא לא גאון ולא צדיק", הוא מצטחק. 
"כשאומרים על מישהו 'גאון', מתכוונים למשהו 
שהוא בסדר גודל של אחרים – אבל יותר מהם. 
מהירות החשיבה שלו, כיווני החשיבה ויכולת 
הניתוח מראים לך מוח מסוג לגמרי שונה. הוא 
הרבה יותר מצדיק – כי אתה רואה איזו דמות 
גם  אחר,  לעולם  שייכת  היא  הזה.  בעולם  נוגעת  שלא  כזו  מלאכית 
המבנית,  את החשיבה  הרבה  ממנו  קיבלתי  בהתנהגות.  וגם  במראה 
שמנתחת בצורה של מבנה פנימיות התורה, את כל מה שהיא פוגשת. 
בוודאי בקודש – אבל גם בחול. יש לו מוח גאוני יוצא דופן, יצירתי, 

מקורי ועמוק באופן בלתי נתפס.

גן. אנשים דיברו איתו כל  "פעם אחת הוא היה סנדק בברית ברמת 
הדרך מבית הכנסת לאולם. אתה שומע את השם של הבן, ואחרי כן 
את הדרשה שהוא נותן, ואתה חושב פחות או יותר שכל פסוקי התנ"ך 
ומאמרי חז"ל הן גימטריות של שם הילד, ששזורים באדריכלות של 
היכל פאר מופלא. בזמנו", הוא נזכר, "הרב יצחק שלח אותי לנסות 
לא עלה  זה  אך  פי חסידות,  על  אוניברסיטה  כעין  להקים מוסד של 

בידינו".

 אורות וכלים

אחרי עשרים ושש שנה מאז המעבר שלו מהרי השומרון לאזור חיוג 
הסלוגן  עם  בזמנה  שפרצה  גן  רמת  וישיבת  יהושע  הרב  אביב,  תל 
'להאיר את העיר', הפכו מזמן למילים נרדפות. בשנים האחרונות החל 
הרב בן ציון אלגאזי לכהן לצדו כראש ישיבה, ושני מלכים נושאים 
בכתרה של תורה, כל אחד בתחומים הייחודיים לו. "אם הייתי זוכה, 
הייתי מקים איתו את הישיבה מימיה הראשונים", הוא אומר, ובמבט 

"אנו מחפשים את הדרך לנקודת 
ארכימדס של הקודש, שתנהיג

את כל הציונות אל מחוז 
חפצה האמיתי 

– להיות כלי להשראת השכינה, 
לגילוי התורה והמצוות"
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התהליכים  את  בקצרה  משרטט  לאחור 
והן  שעברו על הישיבה, הן בתוכה פנימה 

בהשפעתה חוצה.

"ישיבת רמת גן הביאה איתה שני חידושים: 
לגוש  ישיבה  – ההגעה של  הדבר הראשון 
דן, שהביאה בעקבותיה ישיבות רבות, ויחד 
תשובה  בתנועת  העיסוק  כל  צמח  זה  עם 
שעניינם  תורניים  גרעינים  יהדות,  והפצת 
הפצת אור של תורה ויהדות בגוש דן. הדבר 
הדתית  הציונות  הישיבות של  רוב   – השני 
שאני  למרות  לחסידות,  קשורות  היו  לא 
הדתית  הציונות  של  אנשיה  שרוב  חושב 
היתה  ההנהגה   – חסידיים  מבתים  הגיעו 
ליטאית כמעט לחלוטין. יש פה סגירת מעגל 
שהכוחות  חושב,  אני  טבעית  היסטורית, 
החלו  לקרקע  מתחת  שהמתינו  החסידיים 

לנבוט זעיר שם זעיר שם.

זה שבאתי מבית חסידי,  "לא הסתרתי את 
וגם כש'חטפתי על הראש' מפי המתנגדים 
צריך  שאני  חשבתי  לא  מעולם  לחסידות, 
להתבייש בהיותי תלמיד של הבעל שם טוב 
הקדוש וכל ממשיכיו. הגשרים שבין תורת 
מרן הרב קוק לתורת החסידות לא היו קלים, 
והם התלבנו הרבה בישיבה במהלך השנים, 
בשלה  יותר  תורה  היום  שיש  לי  ונדמה 
בשאלה הזו. ההתחלה היתה, מטבעה, עם 
שהיה  פריצה,  של  חריפים  יותר  אלמנטים 
ילדות, אבל גם,  בהם גם ממד של מחלות 
ובעיקר, של רוח חיה, תוססת ובוערת שהיו 

בה הרבה מעלות.

"כשהגענו לרמת גן", הוא משחזר, "כרתנו 
ברית עם הרב יעקב אריאל. למרות שבקושי 
הכרנו ולא למדתי אצלו קודם. קוטנו עבה 
של  הגיבוי  ללא  ללכת  רציתי  ולא  ממתני, 
הכתפיים שלו. בישיבה, הוא הגדול שעליו 
עינינו  את  מאיר  והוא  סומכים,  אנחנו 
ודרכנו. כל השאלות הגדולות, וגם חלק לא 
מבוטל מהשאלות הקטנות, נחתכות על פיו, 
אבל הוא משאיר לי את המרחב להביא את 

אישיותי ותורתי אל הפועל.

הרב  עם  מאוד  עמוק  בקשר  גם  "באתי 
צב"י טאו. במידה מרובה אני רואה בו המבאר הגדול של תורת הרב 
תורת  לימוד  מדרך   - הקשרים  מאוד  בהרבה  עומקיה  מעומק  זצ"ל 
בשמונים  שהתרחשו  והמהפכות  הדור,  תורת  תורתו,  הבנת  הרב, 
בחכמת  גם  עיסוק  הרבה  בשיעוריו  יש  פטירתו.  מאז  השנים  וחמש 
הפרט, אבל אין ספק שהסברת תורת הרב קוק שעסק בעיקר בהבנת 

התהליכים הלאומיים - זה החידוש העיקרי שלו".  

אם חוזרים לד.נ.א של ישיבת רמת גן – בשנותיה הראשונות היא היתה 
ובשנים  פרועה,  לומר  שלא  ויצירתית,  חדשנית  יותר  הרבה  נחשבת 

האחרונות נראה שמשהו בה התכנס.

עם  אנשים  דורשת  שונה  בסגנון  ישיבה  של  הקמה  טבעי,  "באופן 
ויותר עצמאות, בטח כשמדובר בחבורה צעירה  פריצה  יכולת  יותר 
פורצים  אותם  על  תסתכל  "אם  מחייך.  הוא  צעיר",  ישיבה  ובראש 
את  מכניס  בדרכו  איש  איש  כיום  שנים,   26 לפני  לישיבה  שהגיעו 
האינדיבידואליות שלו בתוך כלים. בנתיבים של הנחלת תורה ובניית 
בתי מדרש עם הרבה מרחב וחופש פנימי, אבל לא של פריצת גבולות 
ששייכים  חכמים  תלמידי  שגידל  חי  מדרש  בית  פה  יש  כמקצוע. 
תורת  חיבור  מתוך  האומה,  בתקומת  ההשתתפות  של  הזה,  לחלום 

החסידות ותורת הרב קוק".

 "משכני אחריך" או "גדול בקרבך"  

קולמוסים רבים התחדדו על המאבק והמחול העדין שבין תורת הרב 
קוק לתורת החסידות. איך הרב מנחיל את הדברים?

"התורות האלו גם משלימות וגם מתנגשות, ובכך הן משלימות אחת 

את  ולאחרים  לעצמי  מסביר  אני  שבאמצעותו  המדרש  רעותה.  את 
המחלוקת, הוא 'יש מי שהולך אצל זיווגו, ויש מי שזיווגו בא אצלו'. 
בחסידות, ובעיקר בחסידות חב"ד שגדלתי עליה רבות, דרך העבודה 
היא שהיא 'הולכת אצל זיווגה' – היא עוזבת את שפת העולם הזה, 
זה שמביא את  זצ"ל, הוא  ומבקשת ללכת לשפה של אלוקות. הרב 
זיווגנו אלינו, להשרות את השכינה כאן. בזה דומה תורתו יותר לתורת 
של  האלוקיות  וההנהגות  העולמיים  התהליכים  בהבנת  הרמח"ל, 

העולם. בתורתם זו עיקר הכוונה של פנימיות התורה".

השיר  את  הרבה  שרו  פעם  של  הרב  מרכז  "בישיבת  ממחיש:  והוא 
ובישיבות  ישראל',  קדוש  בקרבך  גדול  כי  ציון,  יושבת  ורוני  'צהלי 
החסידיות שרים את הניגון הזה על 'משכני אחריך נרוצה – הביאני 
החסידות  בין  המהפך  תמצית  את  מבטא  הזה  הניגון  חדריו'.  המלך 

לרב קוק".

כשמדברים על זיהוי האלוקות בתוך מה שקורה כאן בעולם העשיה, 
זו עבודת ה',  יש חשש ממדרון חלקלק שאומר, שאם פרנסה טובה 
וזוגיות טובה זו עבודת ה', אפשר לגמרי לשקוע בעולם הזה. איפה 
עובר הגבול בין שקיעה בעולם הזה לבין המשימה שלנו לרומם אותו?

"הקריאה לחול בשם קודש, שלעיתים מתנהלת בלי שום התרוממות 
ובצדק  חידשה,  הדתית  הבהרה. הציונות  חייבת  התניה,  שום  ובלי 
והאומה  המדינה  הקמת  כך  קדוש,  הוא  יהודי  שכל  כמו  כי  גמור, 
הישראלית, קדושה מצד עצם קיומה, ולאין ערוך - כי קדושת הכלל 
היא לאין ערוך מקדושה של יהודי אחד. אם כך, אפשר לטעות, שאם 
חולין של כלל ישראל הם קודש, אז כל חול הוא קודש", הוא מרים 
כיסו  ממלא  הוא  שאם  מכך,  לגזור  מישהו  "עלול  קולו.  את  מעט 
במזומנים – זה קודש. ממלא כריסו במעדנים – זה קודש. נופש בנופי 

"העובדה שבני גנץ נשבר בסוף  והלך עם נתניהו, זו הצלה
שאין כדוגמתה. האלטרנטיבה היתה שהמשוואה

במדינת ישראל תהיה שהימין והחרדים ניצבים בצד האחד
של המתרס, ומהעבר האחר נמצאים השמאל והערבים.

זו משוואה שהיא אסון במעמקי התודעה היהודית
הקדם-מתבוללת  של השמאל בישראל"

"דבקות היא מחלה מדבקת...". עם אביו, הרב משה שפירא זצ"ל
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העולם כולו – זה קודש. אבל לא זו הכוונה. היהודי הוא קדוש. האומה 
היא קדושה. אבל כדי שהמעשים יהיו קודש, הם צריכים להיות מוארים 
תורה  דרך  אלא  להתגלות  דרך  לה  שאין  שביהודי,  הקודש  מנקודת 

ומצוות והארת הנשמה האלוקית בעצמה.

"חלק מהקושי ומהדילמה של הציונות הדתית היום הוא עד כמה היא 
ועד  שלה,  וה"קדוש"  הטבעי  השותף  בו  ורואה  החול  בעולם  עסוקה 
כמה היא רוצה להקים קומה של קודש אלוקי ולתת נשמה לקומת החול. 
אנו מחפשים את הדרך לנקודת ארכימדס של הקודש, שתנהיג את כל 
הציונות אל מחוז חפצה האמיתי – להיות כלי להשראת השכינה, לגילוי 

התורה והמצוות, יחד עם שרשרת הדורות.

"אנחנו שותפים במדינה, בביטחון, בחקלאות ובבריאות – אבל כל זה 
נעשה מתוך נקודת הנשמה שניתנת באומה. אנו פועלים מתוך ההבנה 
שכל המשברים שהיא עוברת, כולל השאלה הכל כך חריפה שנידונה 
חלילה  שותפים  להיות  יכולים  ערבים  כנסת  חברי  האם  לאחרונה, 
בהנהגת האומה, תלויים בהארת הנשמה הזו. תלמידי הרב צבי יהודה, 
כל אחד בדרכו, חושבים ופועלים כדי להביא את זה לידי ביטוי. כולם 
מאמינים שזה הסיפור המרכזי של שלב ב' של שיבת ציון, שייתן פשר 

גם לכל שלב א'".

"הלוואי שהיינו יותר חרדים"

הרב משתמש שוב ושוב בביטוי 'תלמידי הרב צבי יהודה', ופחות בביטוי 
'הציונות הדתית', שבשנים האחרונות בפרט יש קרע לא פשוט בין גווניה 

השונים. למה בעצם?

התבררות  עוברת  הדתית  "הציונות 
וגם  בתוכה  עמדות  חידוד  גם   – עמוקה 
לבירור  שיקוף  קצת  זה  כללי.  בירור 
הרוחני שהיה בזמנו בין 'המזרחי' ל'דגל 
תוקף.  משנה  מקבל  שהיום  ירושלים', 
של  בעיצומו  עדיין  אנחנו  ספק  ללא 
האומה,  כל  את  בסופו  שיאיר  תהליך 
ובדרך גם בוודאי את כל הציונות הדתית. 
האם זה יהיה קל, במאור פנים, או שיהיו 
לא  שזה  ברור  ומהלומות?  חידודים  גם 
הפצעים  דבר,  של  בסופו  קל.  רק  יהיה 
והקומות  יתאחו,  הקרעים  יתרפאו, 
יתמזגו בהרמוניה להיות עץ אחד בידינו, 

אבל זה תהליך היסטורי לא קצר".

אני רוצה לשאול לגבי נושא נוסף שנידון 
בשנים האחרונות. איזה מקום יש לדעתך 

להתחדשות בעבודת התפילה?

'לעשות  שלנו,  שבדור  חושב  "אני 
חדשות' בניגון ובסגנון זה גם דבר מאוד 
השאלה  מסוכן.  מאוד  דבר  וגם  נצרך 
הקריטית היא עד כמה זה, קודם כל ולפני 
הכל, מגובה בגדולי הדור ובזקני העדה, 
שקיבלנו  מה  את  לחזק  רצון  ומתוך 
מדורי דורות ולא להחליף אותו. למרות 
שהשינוי  בפה  אומרים  אנשים  שהרבה 
מרגיש  אתה  לחזק,  נועד  מובילים  שהם 
בלב שזה לא פשוט", הוא מותח ביקורת 
שהולך  מי  הזו,  "מהבחינה  מרומזת. 
ומדגיש  מברסלב  נחמן  רבי  של  בדרכו 
זה בהקשר  ועושה את  את ההתבודדות, 
תרבותי של ברסלב, אני מרגיש ביטחון, 
ברמ"ח  ה'  יראי  של  שושלת  יש  שם  כי 
יוצאת  אחת  ששערה  'בלי  ושס"ה, 
רעיונות  להרבה  ביחס  אבל  החוצה'. 
חדשים בנוגע לעבודת התפילה, המינון 
לתרבות  והפתיחות  ההתחדשות  שבין 
בעירת  של  ההמשך  לבין  הכללית 
זה  אותי.  מרגיע  תמיד  לא  הקדושה, 

מדרון חלקלק".

רקע  על  חדה,  בצורה  התבטאת   בזמנו 
סוגיית אחוזי הדתל"שים בציונות הדתית, 
שכולנו היינו צריכים להיות חרדים. מה 

הכוונה?

"דווקא בגלל שזו היתה התבטאות בנושא עמוק וכבד, האמירה נועדה 
לאוורר קצת את השיח ולאתגר אותו", הוא מדייק. "לאחרונה עבדתי 
הרבה מאוד לרכז את כל המחקרים שעסקו בסוגיה הזו, שכולם מתכנסים 

לתוצאות לא פשוטות".

הרב  של  והמוכר  המדוד  הדיבור  בטון  עתה  עד  שהתנהלה  השיחה 
שפירא, עולה טון ומשנה קצב, באופן שמלמד עד כמה הסוגיה בוערת 
נשירה  אחוזי  כ-8  יש  החרדי  בעולם  סולידיות,  הכי  הדעות  "לפי  בו. 
מסורתי  שמוגדר  מי   – כלומר  פחות(,  האומרים  )ויש  מדתי'  ל'פחות 
וחילוני. בציונות הדתית, הממוצע של המחקרים המינימליסטיים מדבר 
על כ-25 אחוזים כשמדובר בכלל שכבות הגילאים. ברוך השם, זה לאחר 
שבשנים האחרונות יש התקדמות לטובה שקצת נוגדת את התזה שלי. 
הלוואי  להתפוגג.  שלי  לתזה  גורם  זה  אם  גם  כך,  על  מאוד שמח  אני 

שהיא תספוג עוד מהלומות מהמציאות", הוא אומר בתקווה.

"עדיין, עם השיפור במצב, ההצלחה של העולם החרדי לשמר את בניו 
ואת הדור הבא, היא מאוד מרשימה, ונמצאת בפער גדול ממה שקורה 
אצלנו. אם החמ"ד היה רואה שיש רשת חינוכית עם הצלחה של 20% 
יותר ממנו במתמטיקה, הוא לא היה הולך ללמוד איך הם עושים את 
זה? היו חושבים איך להתקדם ולהשתפר. ואני אומר: מה יותר חשוב 
והיהדות?  האמונה  עצם  והמצוות,  התורה  חיי  המשך  או  מתמטיקה   -
ללמוד  צריך  לא  אתה  הנשירה,  בנושא  דרמטי  כך  כל  פער  כשרואים 

מההצלחות של העולם החרדי?!

מה,  אלא  בהחלט.  חרדי.  יותר  להיות  רוצה  אני  הזה,  בעניין  כן,  "אז 
שמעשה ה' הגדול והנורא של שיבת ציון, אני לא יכול להתכחש אליו. 
עם  שותף  ליבי,  בכל  צה"ל  עם  שותף  אני  ליבי,  בכל  ציוני  אני  לכן 
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טוענים ונוסעים!
חוזרים לשגרה בצל הקורונה, וגם 

לתחבורה הציבורית - בבטחה.  
 שימו לב, אין אפשרות לטעון

רב-קו אצל הנהג.
כדי לשמור על כולנו, חשוב להקפיד 

על שמירת מרחק. 
לכן, יש להצטייד לפני העלייה 
לאוטובוס בכרטיס רב-קו טעון 

בחוזה הנסיעה המותאם לנסיעתכם   
)בנסיעות עירוניות ובינעירוניות( 

ונשמרתם מאד לנפשותיכם! 

אלו הדרכים לטעון את כרטיס הרב-קו שלכם:
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ההתיישבות בכל ליבי", הוא אומר ברגש. "אני לא יכול לעזוב את זה 
בגלל שמישהו הצליח יותר ממני, אבל אני רוצה מאוד מאוד לחשוב, 

מה אני יכול לקחת ולקנות מההצלחה שלו".

להציב גבולות של אהבה

איך מתיישבת האמירה שלך על הצורך להפוך את הציבור הדתי־לאומי 
ל"יותר חרדי" – דבר שכרוך באופן טבעי בהסתגרות - עם האמירות 
שלך על פתיחות רעיונית ודינמיקה משותפת עם החלקים הליברליים 
בציונות הדתית כולל זרמים שהתבטאת לגביהם בעבר כ'נאו רפורמים', 

מהלך שהיה לו ביטוי גם במעורבות שלך בבחירות האחרונות?

איננה  "פוליטיקה  בזהירות.  מתנסח  הוא  לערבב",  לא  "חשוב 
שלך  האידאולוגיה  את  ליישם  שואף  אתה  בפוליטיקה  אידאולוגיה. 
בצורה הכי טובה, בשעה שלאחרים יש אידאולוגיה שונה. זו שאלה 
פשוט:  מאוד  מחשבון  אחרים,  עם  ללכת  אמרתי  לחלוטין.  אחרת 
אחרת או הם, או אנחנו, או שני הצדדים, לא יעברו את אחוז החסימה. 
כל שלוש האפשרויות האלו רעות מאוד למדינת ישראל. מלבד זאת, 
אני לא נמנע מלפעול יחד עם אחרים בהרבה מאוד מישורים, וגם לא 
נמנע מלהיפגש. האמת צריכה להיאמר, אך חשוב לזכור שהיא איננה 

פרסונלית אלא ציבורית-תרבותית.

כבר  הוא  והסגירות,  הפתיחות  על שאלת  היא שעצם השיח  "האמת 
חיסון חשוב. ראוי להציב את סימן השאלה האם פתיחות והכלה הם 
הפטנט הכי טוב, כמו שאמרו לנו תמיד. אני מניח שאט אט תיווצר 
היחידים  הכלים  לא  הם  והכלה  שפתיחות  שיבינו  אנשים  של  מסה 
מינונים  בהם  לעשות  ויש  בחינוך,  בהם  להשתמש  צריכים  שאנחנו 

אחרים, תוך שהשמירה על הגבולות מתרבה והולכת.

"אבל יש נקודה שחשוב מאוד להדגיש", הוא מוסיף מיד. "יש גבולות 
וכוחו להעניש. מאידך  תוקפו של המחנך  בגלל  יראה שפועלים  של 
יש גבולות של אהבה והם כאלה שמוצבים בגלל טובתו של המתחנך. 
כשילד מכניס אצבע לתוך השקע, אפשר לומר לו: אם תכניס תקבל 
סטירה 'כי אני אמרתי', ואפשר לומר לו שאסור לו לעשות את זה בגלל 

שהוא עלול להיפגע. זה משהו אחר לגמרי. זה לא פוטר את המחנך 
מלהבהיר את הגבולות באותה חדות, אבל לא בגלל אותם טעמים ולא 
באותה אטמוספירה. אנחנו יכולים לשים מעט מאוד גבולות של יראה, 
אפשר  אהבה  גבולות של  מעלה.  זו  אבל  מחיר,  לזה  יש  וטוב שכך. 

וצריך לשים הרבה יותר".

האמירות העקרוניות הללו מצליחות גם בשטח?

יהושע.  הרב  מדגיש  פתיחות",  המון  בו  שהיתה  בבית  גדלתי  "אני 
"היו אצלנו כל סוגי הספרים האיכותיים – פסיכולוגיה, ספרות ומדע. 
ההורים שלי לא אנשים סגורים. אבל ברוך ה' זה עבד להם בגלל שהם 
היו רוויים בלהט פנימי. הנוסחה היא להט ללא לחץ, עם גבולות של 

אהבה".

"אדם שרוצה לדעת במה להשקיע 
את עצמו בעבודת ה', יכול לפעול בהתאם

 למודל הקיים במנהל עסקים: 
הראשון – איפה אני מביא הכי הרבה 
תועלת לגילוי של הקדוש ברוך הוא, 

השני –מה הכי מענג אותי בעבודת ה', 
והשלישי – באיזה תחום יש הכי פחות

 עיכובים כדי להגיע בו להצלחה.
אזור החפיפה של שלושתם – 

הוא המקום 'להשקיע' בו"

בהתוועדות עם תלמידים
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אז מה לדעתך צריך להיות היחס בין עולם החול ללימוד התורה, בין 
הסתגרות לפתיחות?

"אני חושב שהשאלה המרכזית לא נמצאת בכמות אלא באיכות, במובן 
או  לפיזיקה  פרופסור  הוא  אדם  אם  בוער'.  'מה  היא  שהשאלה  הזה 
לפסיכולוגיה, אבל כשהוא מתפלל עיניו זולגות דמעות, ובהרגשתו הוא 
נאלץ לעזוב את התפילה כי הוא חייב ללכת לעבודה, אז זה לא משנה 
אם הוא מתפלל חצי שעה ועובד שתים-עשרה שעות. השאלה היא מה 

העיקר מבחינה איכותית ואיפה נמצא הלהט, איפה נמצאת ההנאה".

הרב מעביר הרבה קורסים והרצאות בנושאי פסיכולוגיה ואימון. אתה 
לומד השכלה כללית באופן סדיר?

"אני  בחיוך.  עונה  הוא  בגרות",  תעודת  אפילו  לי  אין  לא.  "סדיר? 
אוטודידקט אבל זה לא רק בתחום הייעוץ. גם בתחום של מנהל עסקים, 
למדתי בעצמי. במסילת ישרים כתוב שאם אתה רוצה לעשות חשבון 
נפש, תלך לאנשי עסקים ותראה מהם איך לעשות את זה... אני קורא 
פיזיקה,  אסטרונומיה,  פסיכולוגיה,  שאסור.  מה  לא  רק  המון,  וקורא 

מנהל עסקים, כלכלה ופילוסופיה".

מה למשל אפשר לקחת ממנהל עסקים לעבודת ה'?

למצוין,  מטוב  הופכים  איך   - בשאלה  עיסוק  יש  הכלכלית  "בספרות 
שם  המודל  לזה.  הדרייב  מה  העליון.  לעשירון  התשיעי  מהעשירון 
שלושה  יוצרים  למעלה.  אותך  שירים  בתחום  להתמקד  כיצד  מכווין 
עיגולי פעילות: הראשון - מה אני הכי אוהב לעשות. השני - במה אני 
לי  יכניס  מה   – והשלישי  תועלת,  הרבה  הכי  אביא  במה  או  טוב  הכי 
הכי הרבה כסף. התחום החופף בין שלושתם, שם אתה צריך להתמקד. 
באחד הפרקים בסדרת ההרצאות של 'אבקשך', שהוצאנו לציבור חינם 

בגלל הקורונה, אנחנו עוסקים בשאלה הזו בעבודת ה'.

זו  ומצוות  תורה  כי  שלי',  האני  'מה  על  מדברת  לא  אמנם  "התורה 
השליחות המרכזית, אבל בכל זאת יש חלק כזה של 'אבוך במה הווה 
זהיר טפי'. זהיר – מלשון זוהר, מה מאיר לו יותר. אדם רוצה לדעת במה 
והוא צריך לפעול בהתאם  ה',  הוא צריך להשקיע את עצמו בעבודת 
לאותו מודל: הראשון – מה הכי מענג אותי בעבודת ה', השני – איפה 
והשלישי  הוא,  ברוך  לגילוי של הקדוש  תועלת  הרבה  הכי  מביא  אני 
אזור  בו להצלחה.  להגיע  כדי  עיכובים  הכי פחות  יש  באיזה תחום   –
למדתי  זה  את  בו.  'להשקיע'  המקום  הוא   – שלושתם  של  החפיפה 
מתחום מנהל העסקים, והרבה אנשים שתרגלו את זה במסגרת הסדנה 

קיבלו מזה דבר מאוד משמעותי".

בין קודש לחול

הפעילות הציבורית של הרב שפירא מחוץ לכותלי בית המדרש, והרחבת 
רוח בית המדרש אל המרחב הציבורי, משתרעת על פני תחומים שונים 
ומגוונים. הוא עומד מאחורי המיזם של הקמת 'אינטרנט רימון' לפני 
מספר שנים, שהיה הגוף החלוץ באספקת שירותי אינטרנט מסונן. אחריו 
צצו עוד שורה ארוכה של גופים שהתחרות ביניהם הנגישה לציבור את 
השירות הזה, והפכה אותו למוצר צריכה בסיסי בכשרות מהודרת. הוא 
ב'פורום תקנה' שמטרתו לתת מענה חברתי  גם מהדמויות המרכזיות 
לסוגיות של התנהלות בלתי הולמת בנושאי צניעות, בעיקר כשמדובר 

בדמויות ציבוריות ובעלות השפעה, ומתן מענה לנפגעות ולנפגעים.

ותיק  תיק  ובכל  המשטרה,  את  להחליף  מתיימר  לא  תקנה  "פורום 
ללכת  משמעי  חד  באופן  ממליצים  אנחנו   – למשטרה  להגיע  שיכול 
לאפיק הזה. אנחנו נמצאים בשני אזורים: האחד, כאשר אין אפשרות 
להגיע למשטרה בגלל מחסור בראיות, או במצב בו יש לקונה חוקית, 
כשהעבירה היא אנטי־חינוכית, אך איננה פלילית בגלל נסיבות שונות. 
השני, כאשר הגורם שנפגע לא מוכן להתלונן במשטרה בשום אופן. 
כל תלונה שיש בה היבט פלילי", הוא מדגיש, "מדווחת ללשכת היועץ 
אישור  קבלת  לאחר  רק  לטפל  ממשיכים  ואנו  לממשלה,  המשפטי 

לעשות זאת".

על השאלה בכמה תיקים טיפל הפורום עד היום, הוא מסרב להשיב. 
"יותר ממה שהיינו רוצים. אבל אני יכול להגיד שלצערנו אנחנו טיפלנו 
ומטפלים, וכל מי שנצרך - צריך לדעת שיש כתובת שאפשר לפנות אליה. 
יושבים בפורום אנשים ישרים, מלאי אחריות ואכפתיות, שעושים את 
זה בדרך הכי טובה שהם יכולים. היכולת להצליח להשיג את המטרה 
של הצלת נפגעים תלויה מאוד בנכונותם של נפגעים ונפגעות להביא 
את תלונתם בפני הפורום. בכך הם שותפים בהצלה ובמניעת המחירים 

המוסריים והאישיים הכבדים של פגיעות כאלו".

בתחום הטיפולי-פסיכולוגי, בזמנו תמכת בצורה מאוד אקטיבית בשיטת 
12 הצעדים השנויה במחלוקת, אך לאחרונה אתה פחות מדבר על זה. 

האם השתנה משהו בגישתך לשיטה?

"מה שהשתנה הוא שביטלתי את דעתי לפני דעת חלק מרבותיי, שלא 
תמיכה  קיבלתי  מרבותיי  שמחלק  למרות  ורעש,  פרסום  לזה  לעשות 
להמשיך  היא  שלו  שהאלטרנטיבה  מי  זאת,  עם  הדבר.  על  והסכמה 
לחטוא באופן רציני או 12 הצעדים – אני עדיין שולח אותו לשם. אבל 
מפני כבוד רבותיי שסברו שזה לא נכון, אני עושה את זה בהצנע רק 

למי שצריך".

כולל  הישראלית,  בחברה  בכירים  עם  ובמפגשים  בשיחות  שותף  היית 
המפה  של  השני  מהצד  הביטחון,  במערכת  לשעבר  גבוהים  דרגים 

הפוליטית. עם אילו תובנות יצאת משם?

"בעבר, כשהייתי שומע את השמאל אומר שהם רוצים לתת את חבלי 
ודמוקרטית,  יהודית  מדינה  על  כדי לשמור  לאויבינו,  ושומרון  יהודה 
חשבתי שזו דמגוגיה חסרת כל ערך, בלי שהקדשתי לכך מחשבה. וכי 
לי ולכל חבריי בוני יהודה ושומרון אכפת פחות ממדינה יהודית?! אבל 
כשפגשתי את האנשים, ראיתי שהם אומרים את זה מתמצית דם לבבם. 
במשך זמן הסתובבתי כמו סהרורי כי לא הצלחתי להבין מאיפה בתוכם 

זה בוקע.

"אחרי מחשבה רבה, הצעתי בפניהם את הניתוח הבא: הציבור שאותו 
אתם מייצגים יוצא לתהליך של התבוללות, ואין לכם שום דרך לבלום 
את זה. היורדים מהארץ – זו האוכלוסייה הכי מתבוללת בחו"ל. וגם 
לכך  שיש  בגלל  נובעת  לא  התבוללות  הרבה  שאין  העובדה  בארץ, 
אמרתי  אלטרנטיבות.  הרבה  שאין  בגלל  אלא  בתודעה,  בהיר  מחסום 
שאתם  שמכיוון  דבריי,  את  חיזק  אף  הללו  הבכירים  מן  ואחד  להם, 
חשים במעמקי היצר ההישרדותי שלכם שזה המצב, אתם רוצים שיהיו 
גבולות כמה שיותר קטנים, עם כמה שיותר יהודים – וזאת כדי שייקח 

כמה שיותר זמן עד שההתבוללות לא תשאיר מקום למדינה יהודית".

וזה כדי לדחות את הרעה, או להכין לה תשתית עתידית?

הבלתי־נמנעת  ההתבוללות  למדרון  הדרך  וגם.  גם  היא  "התשובה 
במסלול נטול התקשרות לתורה ומצוות, דורשת מהם להוכיח לעצמם 

שהם לא גזענים, ולכן לשיטתם יש לעשות כמה שיותר פעולות, כגון 
להציף את המדינה במהגרי עבודה, ומצד שני להאריך את משך הזמן 

שבו המכונית נטולת הברקסים תגיע לתהום.

עם  והלך  בסוף  נשבר  גנץ  שבני  שהעובדה  חושב,  אני  הזה  "בהקשר 
זו הצלה שאין כדוגמתה. הדרך שבה הוא התחיל היתה הרת  נתניהו, 
אסון, כי האלטרנטיבה היתה שהמשוואה במדינת ישראל תהיה שהימין 
נמצאים  האחר  ומהעבר  המתרס,  של  האחד  בצד  ניצבים  והחרדים 
השמאל והערבים. זו משוואה שהיא אסון במעמקי התודעה היהודית 
ממשוואה  אותם  הציל  גנץ  בישראל.  השמאל  של  הקדם-מתבוללת 
מאשר  יותר  השולחן,  על  שנמצאת  ציבורית  התבוללות  של  הרסנית 
ההליכה עם תומכי טרור, שזו סוגיה משנית שרק מחדדת את הבעיה 

האמיתית של יהדות המדינה".

וכשאתה יוצא מהמפגשים האלו, מה הצעדים שאתה חש שיש לעשות 
ברמה הפנימית והלאומית כדי לגשר על הפערים האלה?

למרות   - הבעיה  על  להצביע  וגם  יהדות,  יהדות,  יהדות,  "להרבות 

"אם החמ"ד היה רואה שיש  רשת חינוכית 
עם הצלחה של 20% יותר ממנו  במתמטיקה,

 הוא לא היה  הולך ללמוד איך הם עושים 
 את זה? כשרואים פער כל כך  דרמטי בנושא
 הנשירה, אתה לא צריך ללמוד מההצלחות 

של  העולם החרדי?!" 
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שלצערנו אין להם הרבה כלים כדי לפתור אותה במהירות".

אתה מבין את ההתנגדות הפנימית שלהם לעולם היהדות כמו שאתה 
מציע?

"יש לי תשובה על כך, אבל אני נמנע מלעסוק בה באופן של הלקאה 
בשאלות  לעסוק  ולא  יהדות,  להרבות  הוא  שלי  התפקיד  עצמית. 
מהסוג הזה. אם אני צריך ללמוד איך להביא את האור של הקדושה 
והתורה באופן שהם יוכלו להתקרב בצורה הטובה ביותר – זו שאלה 
מצוינת. אבל כשעומד ראש עיר ואומר שיש אישה אחת שאין לה 
דווקא  הים  לחוף  להגיע  חייבת  והיא  למונית,  כסף  לה  ואין  אוטו, 
של  היהדות  את  נדלדל  אנחנו  הזו  הטענה  בשם  האם   – בשבת 
המדינה? לא. אנחנו חייבים פה להאיר אור של יהדות, וזה לא דבר 
פשוט במסגרת החולשות שסובבות אותנו, אבל לא נפסיק ולא נגיד 

די עד שתאיר כנגה צדקת האומה הישראלית".

שני מוקדים

לקראת הבחירות האחרונות, נקלעת לתקופה של מעורבות פוליטית 
די חריגה. איך אתה רואה את המצב הפוליטי הכללי שנוצר, והן את 

תמונת המצב הפוליטית של הציונות הדתית? 

שהוא  יריב  כל  לנטרל  מנסה  וארוך,  עקבי  באופן  נתניהו,  "בנימין 
רואה  הוא  הדתית  הציונות  "את  מילותיו.  את  הרב  בורר  יכול", 
קשוח  ומתן  משא  בה.  מזלזל  עקבי  ובאופן  קל,  כטרף  כלל  בדרך 
עד  וגם לחסרונות. אם  גם למעלות  יכול להביא  הזו,  מול העמדה 
החינוך,  במשרד  במשרד המשפטים,  שרים  היו  נציגינו  מכבר,  לא 
ומתן  שמשא  הרי  למשקלנו,  מעבר  הרבה   – והתחבורה  הביטחון 
אפשר   – אותך  חייבים  וכשלא  השני,  לצד  גם  להביא  יכול  קשוח 

לבעוט חזק ולפרק בכל הכוח". 

אתה חושב שזו היתה טעות לנהל משא ומתן קשוח? 

"מי שנהנה מהיתרונות של עמדה נוקשה, לא יכול להתעלם מכך שיש 
לה מחירים, וצריך לדעת לקבל את זה מראש. השאלה העיקרית", 
מחדד הרב, "היא למה הציונות הדתית, מבחינה פוליטית, מפוררת 
יותר מכל מגזר אחר. זה לא רק שאלה של קואליציה או אופוזיציה. 
לימינה,  לליכוד,  שהצביעו  כאלו  עתיד,  ליש  שהצביעו  כאלו  יש 

לכחול לבן או לבית היהודי. 

לשני  במהותה  קשורה  הדתית  שהציונות  היא,  לדעתי  "התשובה 
ומתפתחת,  הולכת  שהיא  כפי  ישראל  מדינת   – האחד  מוקדים. 
- קישור לתורה ולקדושה ולדבקות אלוקית. המתח  והמוקד השני 
פריסת  מפני  דווקא  הדתית.  הציונות  של  בלעדי  מאפיין  הוא  הזה 
הכנפיים הרחבה שלנו, ובשל הקישור שלנו למספר דגלים שיוצרים 
ביניהם סתירה עמוקה כל כך, אנחנו גם משלמים מחירים. זה נובע 
מגדלותנו והיותנו קשורים לעניינים שונים ומנוגדים, ומכך שישנו 
חוסר הבשלה ביחס לשאלה איך יוצרים הרמוניה בין כלל הדגלים 
האלו, באופן שיוצר הנהגה ולכידות. כרגע יש עדיין פיזור רחב בין 
של  העמוק  במובן  גדילה,  בתהליכי  עוד  ואנחנו  השונים  הדגלים 
המילה – בהצבת החזון הכולל והרחב שלנו. עד שתיוולד הנהגה 
ותאפשר   - השונים  הדגלים  בין  ההרמוניה  את  להבשיל  שתצליח 
לחלק גדול ומגובש של הציבור שלה, להתכנס תחת מטריה אחת - 

קשיינו יהיו לא קטנים". 

יוצאים מהקורונה – בפנימיות הלב

אנחנו אחרי חודשיים וחצי של מגיפת הקורונה, שטלטלה את העולם 
והתפילה  התורה  על  עמוקות  השפיעה  וגם  ישראל,  מדינת  ואת 
שלנו, שנכנסו ל'מוד' שונה לחלוטין. מהי "אסטרטגיית היציאה" 

ברוחניות חזרה אל בתי הכנסת ובתי המדרש?

"קודם כל", מקדים הרב ואומר, "הדבר הראשון לזכור, הוא שחוזרים 
בצורה  אומרים  והמומחים  הבריאות  משרד  ובזהירות.  בעדינות 
ברורה שלא בטוח שכבר יצאנו לגמרי. ברור שכמות הנדבקים ב"ה 
שואפת לאפס, אבל שאלת 'הגל השני' עדיין לא הגיעה לפתרונה. 
אנחנו מקווים מאוד שהמגיפה מאחורינו, אבל עדיין נדרשת זהירות 
מירבית ותשומת לב מרובה. יחד עם זאת, זו שמחה גדולה לחזור 
במידה מסויימת לבתי הכנסת ובתי המדרש, והלוואי שזכות התורה 

והתפילה תעמוד לנו. 

"ההעדר הזה שחווינו לאורך התקופה, הוליד אצל רבים מאוד צורך, 
הפנימי.  הרובד  אל  צולל  הוא  לשוב",  יוכלו  מתי  וציפייה  געגוע 
בתחושות  לא  אפילו  טוב,  תחליף  היו  לא  הפרטיות  "התפילות 
הפשוטות. החזרה הזו, לאחר כל כך הרבה געגוע 'מתי אבוא ואראה 

פני אלוקים', היא דבר נשגב. 

"מאידך, מי שקשה לו לחזור, ככל עניין בעבודת השם, כשאנחנו 
מרגישים בו קשיים, הדרך הראשונה ללכת בה היא ללמוד על מעלת 
דבר  זה  הציבור,  ומעלת  בציבור  התפילה  מעלת  כאן,  וגם  העניין. 
שנכתב עליו רבות בחז"ל ובכל רבותינו הראשונים והאחרונים. איש 
איש ילמד בעניין כפי נטיית לבו ויכיר את ערכו, ובע"ה זה יוליד גם 
את החיבור הנפשי. כמו שאבא ז"ל היה אומר 'דבקות היא מחלה 
מדבקת'. ללכת למקומות שבהם תפילה בציבור היא מבעירה, נוגעת 
ומעוררת את הלב והכיסופים לעבודת ה' – גם זה יכול לעורר את 

הלב". 

 מתן תורה שני

"נתינת התורה נמשלה לאהבה כל כך עליונה, עמוקה וקרובה, עד 
שנמשלה לנשיקות הפה. רש"י מסביר כי הפסוק 'יישקני מנשיקות 
פיהו' עוסק במתן תורה, שעליו נאמר 'פה אל פה אדבר בו', 'פנים 
בפנים דיבר ה' עמכם'. זהו המפגש המופלא שעם ישראל זכה לו, 
ונקרעו כל המסכים  נבקעו השמים  הפעם היחידה בהיסטוריה בה 
זכינו  שלנו.  הגלוי  העולם  לבין  האלוקי  השורש  בין  החוצצים 
אחד.  בלב  אחד  כאיש  ישראל,  כל  אל  יתברך  ה'  של  להתגלות 
הצד השני של המטבע, מסביר רש"י, הוא שכנסת ישראל מבקשת 
'יישקני' פעם נוספת. אין הכוונה חלילה שזו התורה תהא מוחלפת, 
אלא שהוא יבוא לתת לנו את התורה הזו פעם שניה, בנשיקה נוספת.

"מהי הנשיקה הנוספת? מסביר רש"י "ומובטחים מאתו להופיע עוד 
עליהם לבאר להם סוד טעמיה ומסתר צפונותיה ומחלים פניו לקיים 
פנימיות  שהתגלות  כלומר  פיהו'",  מנשיקות  'ישקני  וזהו  דברו, 
להתגלות  ההכנה  השניה.  בפעם  סיני  הר  מעמד  כעין  היא  התורה 
לים  כמים  ה'  את  דעה  הארץ  "ומלאה  בבחינת  התורה,  פנימיות 
מכסים", מתרחשת יותר ויותר בדורות האחרונים – מאז שהתחלנו 
ימי האר"י הקדוש, תלמידי הבעל שם  לשוב לארץ ישראל – מאז 
את  ביותר  הגבירו  אלו  כל   – זצ"ל  הרב  מרן  ותורת  והגאון,  טוב 
ומתרחב, הוא עצמו  פנימיות התורה. הגילוי הזה שהולך  התגלות 
סוג של התחלה וטעימה ממתן תורה נוסף שיש בדורנו. אשרי הדור 
שזכה שהתפילה והכמיהה של כנסת ישראל 'יישקני מנשיקות פיהו' 

הולכת ומתגלה בו יותר ויותר".  

מצד שני, הדור שלנו מתאפיין גם בקושי, או בגישה שונה, מול חיי 
וקניין תורה, מאלו שהיו בדורות הקודמים. איך פורטים את  תורה 

הגילוי הגדול הזה למטבעות של יום יום?

"קודם כל", משיב הרב כשחיוך גדול נפרס על פניו, "אני מציע לא 
להיות חמוצים. המעמדות שזכינו להם בשנה הזו, של סיומי ש"ס 
על ידי רבבות יהודים, לא יכולים להישכח. רבבות יהודים שסיימו 
בעצמם את הש"ס – חלקם שאתה רואה ולא היית מאמין עליהם, 
ועוד רבים שהשתתפו איתם בעומק לב ונפש. רק מלהיזכר בזה אני 
מתמלא בהתרגשות והעיניים שלי דומעות. כמה אהבת תורה, וכמה 
לימוד תורה של רבים – עד כדי סיום כל הש"ס כולו, הולך ומתגבר 

ממחזור למחזור. 

כמות  הקורונה,  שבתקופת  לך,  להגיד  יכול  שיעור  מגיד  "כל 
השומעים שלו עלתה באופן אקספוננציאלי", הוא משתמש בחיוך 
להעיד  יכול  "אני  רשמי.  הבלתי  הקורונה  לקסיקון  מתוך  במונח 
רבים, אבל כמות התורה,  לימדתי שיעורים  כן  לפני  גם  על עצמי. 
זה   - האחרונים  בחודשים  השיעורים  משתתפי  ומספר  והצימאון 

פשוט בלתי נתפס. 

"יחד עם זאת, זה נכון שיש לנו קשיים. הם נובעים גם מגדלות וגם 
הגדול.  בעולם  משתנים  הלמידה  ודרכי  הלמידה  כושר  מקטנות. 
 – תורה  עם עמלה של  בית המדרש,  צורת הלמידה הקלאסית של 
עמל שכולל רכינה במשך שעות על גבי שעות על גבי דף עם אותיות 
קטנות, בוודאי השתנתה. נעשים הרבה מאוד מאמצים להנגיש את 
התורה למי שכבר דובר 'שפה אחרת' – והמאמצים האלו גם נושאים 

הרבה מאוד פירות הצלחה. 

"אולם מעבר לזה, יש הרבה מאוד בתי מדרשות מלאים וגדושים, 



כנראה יותר מכל זמן אחר בהיסטוריה, באנשים שממשיכים בעמלה 
גדולה  מעלה  היא  התורה,  לפנימיות  התביעה  כדרכה.  תורה  של 
יודעים איך לגדל תורה פנימית,  שגורמת גם קושי. אנחנו עוד לא 
וכל  התורה  חלקי  כל  את  המעצימה  נפש,  לכל  שמתאימה  בצורה 
צדדיה באופן קולע. זה לימוד שאנחנו נמצאים באמצע הדרך שלו. 
זה הגביר מאוד את השקידה ואת העיסוק בצד הפנימי של התורה על 
כל גווניו, ולפעמים הוא נתן כוח ואור גם לחלקים אחרים – ולעיתים 
ליצור  כדי  ולהבשלה  ללימוד  עוד  זקוקים  אנחנו  סתירה.  יצר  הוא 

הרמוניה, ולהתגבר על הסתירות הפנימיות של הדרך". 

מה הנוסחה שאתה מציע לצעירים ביחס לעיסוק בפנימיות התורה?

התורה,  לפנימיות  שנוטה  חסידית  בישיבה  אפילו  החבר'ה  "רוב 
לא יכולים להיבנות בלי שיש להם לימוד גמרא רציני, גם אם הם 

הוא  בכך",  רוצים 
בהדגשה.  אומר 
פנימיות  "לשבץ 
התורה בתוך מסגרת 
שיש  לימוד  של 
של  רב  משקל  בה 
זה  נגלה,  לימוד 
ויש  וחשוב,  יקר 
שונות  דרכים  בזה 
אבל  ומגוונות. 
את  שישים  מישהו 
לימודו,  לעיקר  זה 
מאוד  נדיר  זה 
ספק  אין  מאוד. 
שהצימאון של הדור 
הולך  לפנימיות 
הבסיס  והוא  וגדל, 
הוא  שמים,  ליראת 
הדבקות  של  הבסיס 
ושל  האלוקית 
לשמירת  הלהט 
ומצוות.  תורה 
חייבים  אנחנו 
זה  בלימוד  להרבות 
וגם  בו,  ולהעמיק 
ולהתחדש  לחדש 
בתנאי  וזאת   – בו 
עם  הולכים  שאנחנו 
ולא  רבותינו,  דעת 
דרך  לנו  סוללים 

חדשה ומסוכנת".

את  שואל  כשאני 
סיום,  לקראת  הרב 
מה היעד הבא שהוא 
בו,  לעסוק  מתכנן 
הוא עונה לי בסיפור 
לי  "יש  משעשע. 
ארגוני  יועץ  חבר, 
גבוהה.  ברמה מאוד 
מרצ,  מצביע  הוא 
בלב  חברים  ואנחנו 
אמרתי  פעם  ונפש. 
טיפ  לי  'תן  לו: 
הוא  זמן'.  לניהול 
יושב ככה ו'מתגרד', 
ואז עונה לי במשל: 
'אחד הולך עם גלשן 
ביום  הים,  לחוף 
על  עזה.  רוח  של 
החוף הוא רואה את 
היועץ הארגוני שלו, 
ואומר לו: 'אני הולך 
יכול  אתה  לגלוש, 
לניהול  טיפ  לי  לתת 

זמן'? אז הוא חושב רגע ואומר לו: 'מי שהולך לגלוש, צריך לתפוס 
את הגלים ולא לנהל אותם'. החבר הזה מסתכל עלי ואומר: 'אתה 
יגרום לך  ניסיון שלך לנהל אותם, רק  גלשן, אתה תופס גלים. כל 

לפספס את הגל הנכון שעליו אתה צריך לעלות'.

"לא העליתי בדעתי שבמשך שבועיים אני אחרוש את כל הארץ לפני 
הבחירות, כדי לעזור להציל את גוש הימין ואת מפלגת 'ימינה'. אני 
זה  עדיין לא מאמין שזה קרה לי שהקמתי חברה לאינטרנט, אבל 
קרה לי", הוא צוחק. "כשהקדוש ברוך הוא יביא את הגל שעליו אני 
צריך לפעול – אני מתפלל שאהיה מספיק עירני, כדי לעלות עליו 
ולעשות את הדבר שהוא רצון ה'. וחוץ מזה, ממשיכים לשמור תורה 
מתוך  ישראל  בעם  תורה  והגדלת  תורה  בהפצת  ולעסוק  ומצוות, 

דבקות אלוקית". ■

הרצוג. לדעת. לחנך.

herzog.ac. i l 02-9937337 או היכנסו לאתר המכללה:  לפרטים: 

לימודים בחינם
ואפשרות לסיום התואר 
בשלוש שנים, למצטיינים

הגעה למכללה
באמצעות מערך הסעות 

בפריסה ארצית

קורסים מקוונים
שיאפשרו לך ללמוד במקום 

ובזמן שמתאימים לך

בניית מערכת שעות 
בהתאמה אישית 

לצרכים שלך

 חינוך מיוחד  |  לשון  |  אנגלית  |  ספרות  |  גאוגרפיה ולימודי סביבה  |  אזרחות  |  תושב"ע  |  מתמטיקה

מדעי המחשב  |  מדעי הטבע  |  היסטוריה  |  לימודי א"י  |  תקשורת וניו מדיה  |  תנ"ך  |  מחשבת ישראל

תואר ראשון .B.Ed והסבת אקדמאים להוראה

בהרצוג, תלמדו את מה שאתם אוהבים 
ותשלבו עם הלימודים את הדברים שחשובים לכם 

בזכות:

 אסף הרשלר

שנה ג'

עובד בסדנת שילוב 
בישוב "גבעות"

גר במגדל עוז

רכז הנוער במגדל עוז

עובד בפינת החי בגבעות, אוהב לשיר

לומד בחוגים:
חינוך מיוחד וגיאוגרפיה

מתנדב בעמותות של החינוך המיוחד 

דוד חרלפ, גר בדירה לחיים בכפר עציון

 מצליח בלימודים
 ולא מוותר על

חיבורים מיוחדים

הרצוג. מתאימים לך.



נְיָא תַּ
לומדות

זה לב העניין
הרבנית אורה רבקה וינגורט

את ברכבת הקלה, זה עתה סגרו את דלתות הרכבת אחרי תחנת הטורים. וקולו של הקטר 
מנסר בחלל:

"התחנה המרכזית, Central bus station". את הערבית את כבר פחות קולטת, בין היתר 
לפני  כלום,  שכחת  שלא  מוודאת  שאת  תוך  התיקים,  את  לאסוף  ממהרת  כבר  את  כי 
שתרדי מהרכבת. משם תמהרי לתפוס את האוטובוס, שמגיע רק פעמיים ביום, הביתה...

אלייך.  פונה  מישהי  לפני.  דקה  חצי  ממש  אבל  לתחנה,  ההגעה  לפני  רגע  ופתאום 
"סליחה. אממממ... רציתי לשאול. רציתי להתחיל להתחזק. במה הכי חשוב להתחיל?"

של  הצבע  שבעולם.  'דוס'  הכי  לא  לומר,  מה  שלה,  המראה  לרגע.  בה  בוהה  את 
השיער. מספר הנזמים... האמת, היא לא נראית קשורה לחזרה בתשובה בכלל. מה לה 
רק עשר  יש לך ממש  זמן לחשוב.  אין לך הרבה  ובמצוות? אבל  ולהתחזקות בתורה 

שניות להשיב לה משהו. אבל מה ריבונו של עולם??

מה באמת תאמרי לה? זו אולי הזדמנות החיים שלה. להשאיר אותה עם דבר אחד. הדבר 
בה' הידיעה, שהיא הבסיס לכל החיים הדתיים. מה תגידי לה? לשמור שבת? או אולי 

אפילו רק - להדליק נרות? ואולי דווקא כשרות? או שבעצם חשובה דווקא הצניעות?

לפני  עמד  הזקן  שכשהלל  לגלות  הנ"ל,  הדמיונית  הסיטואציה  רקע  על  מפתיע,  כמה 
מקרה דומה, או אפילו קיצוני בהרבה, הוא בחר כיוון אחר לחלוטין. כשבא גוי וביקש 
לו שזה תהליך ארוך,  ניסה לדחותו, או להסביר  לגיירו על רגל אחת, הוא לא  מהלל 
וכדאי שהוא ישב ללמוד ולהכיר וכו'. אלא הוא נענה! הוא הסכים 'למכור' לו את כל 
)עם כל ההשלכות ההלכתיות שבעניין(, באמצעות  היהדות בקפסולה, ואפילו לגיירו 
וגם  אמונה  לא  כשרות.  לא  וגם  שבת,  לא  לא,  ומהי?  בלבד.  אחת  מצווה  עול  קבלת 
לא תפילין או תפילה. בסך הכל מה הוא ביקש ממנו? 'מה ששנוא עליך – אל תעשה 

לחברך'. ובמילים אחרות – ואהבת לרעך כמוך.

מעבר להיות הדבר מפתיע, צריך פעם אחת לענות ברצינות. איך אפשר לומר שאהבת 
ישראל היא יסוד לכל עבודת ה'? שזו כל התורה כולה 'ואידך' - והשאר, פירוש?

הרי לא מדובר כאן באיזו סיסמה או סלוגן שיווקי. מדובר כאן באמת ביסוד היסודות. 
אז נכון, חשוב קודם כל להיות 'בן אדם', אבל כאן טוענים שזו לא רק הקדמה לתורה, 
אלא כלל גדול שבעצם כולל את הכל, את התורה כולה. אפשר עוד להבין שזהו הכלל 
שכולל את כל החלק ש"בין אדם לחברו" אבל מה עם כל ה"בין אדם למקום"? וחוץ 
מזה נימוסים יש גם בתרבויות אחרות. האין התורה בעיקרה רוחניות, שקצת מרוממת 

את האדם מעל האנושיות הטבעית?

ביותר.  מעניינת  תשובה  עונה  הזקן  אדמו"ר  שבו,  הל"ב  הפרק  התניא,  של  לבו  בלב 
לדבריו אין דרך להגיע לאהבת ישראל תמימה ואמיתית, כל עוד האדם מתייחס לזולת 
כחיץ  יעמדו  לעולם  שלנו,  הבסיסי  והטבע  האינטרסים  הגוף,  וחיצוני.  שטחי  במבט 
בינינו לבין הסובבים אותנו. הזולת יעלה על העצבים, יאיים על הצרכים האישיים שלי, 
נצליח להגיע  ועמוק, הרואה את המהות,  פנימי  וזר. רק במבט  ייתפס כאחר  או סתם 
לאהבת אמת. כי מהי המהות של היהודי? הנשמה שלו. והנשמה שלו זהה בדיוק לנשמה 
שלי. שתיהן חלקים של האין סוף ברוך הוא. רק ברובד הנשמתי יש שורש משותף. אבא 
- אלוקים. רק כשנגביה את המבט לחלק העליון, הזך והטהור  אחד שברא את כולנו 
שמוצפן בכל אחד מאתנו, לא משנה כמה מעטפות וקליפות מסתירות עליו, נמצא את 

המכנה המשותף, ונוכל להתאחד.

זו עדות שאין כמוה שאנחנו לא חיים ברובד  אז כשאוהבים יהודי או יהודיה באמת, 
החומרי, הגשמי. שאנחנו מחוברים לרוחניות, לאלוקי. וזוהי באמת כל התורה כולה.

- אהבת ישראל. תתחילי מזה, כי זה  יום אחד נפגוש אותה ברכבת, נאמר לה  אז אם 
בעצם לב העניין והאפשרות להתקרב לה'. וכשנצליח לדבר איתה בשפה הזו, ולהאמין 
שמעבר לכל גווני השיער והנזמים יש בה נשמה ענקית שצמאה לה' ומחפשת אותו, גם 

אנו נעיד בזאת שאנו באמת חיות חיים של עבודת ה' וחיבור לרוחניות.

שנזכה כולנו, כאיש אחד בלב אחד, לקבלת התורה בשמחה ובפנימיות.

 מוגש על ידי תכנית הלימוד "לב לדעת" 
לימוד תניא לנשים ובנות.

 ממשיכות את הלימוד גם מהבית! 
 יותר מתמיד זה הזמן להשקיע בעצמך ולהתחבר ללימוד. 
לקבלת פרטים שלחי הודעת וואצאפ למס' 054-921-0131

ודכולי עלמא - בשבת ניתנה תורה לישראל, כתיב 
התם  וכתיב  לקדשו",  השבת  יום  את  "זכור  הכא 
מה  הזה",  היום  את  זכור  העם  אל  משה  "ויאמר 
להלן - בעצומו של יום, אף כאן - בעצומו של יום.
מסכת שבת דף פו עמוד ב

כאשר  ובפרט  סתמי,  מאורע  שאין  וגלוי  ידוע  דבר 
אנחנו עוסקים בנתינת התורה והזמן שנבחר כדי לתת 
אותה לנו. אם כן, מהי המשמעות הפנימית של נתינת 

התורה דווקא בשבת?

מנחם  רבי  עומד  התורה לשבת,  הזה שבין  על הקשר 
מענדל מרימנוב בספרו מנחם ציון )פרשת בשלח ד"ה 
לנו,  התורה  נתינת  תכלית  כי  שמסביר  הוא'(  'והענין 
היא כדי שנשתמש בה לגלות את מהותו של כל דבר 
אור  את  ומכיל  מונהג  בעולם  דבר  כל  וכיצד  בעולם, 
רבים  ציוויים  מכילה  התורה  לכן  האלוקית.  הקדושה 
כל כך שנוגעים לחיים הפיזיים שלנו, כי זו כל התכלית 

– לגלות שהחיים הפיזיים מכילים תוכן אלוקי.

התורה,  את  ללמוד  רק  מספיק  לא  זה  שבשביל  אלא 
נפשי מסוים  הזה מתוך מצב  ללימוד  להגיע  גם  צריך 
שנוכל  כדי  אלינו,  לחדור  הללו  לתובנות  שיאפשר 

להשפיע אותן הלאה.

בנקודה הזו פוגשת התורה את השבת, משום שהשבת 
הוא יום שבו האדם מתבקש להפסיק עם מרוץ החיים 
לו את התחושה המדומה כאילו הוא  החומרי, שנותן 
מנהל את חייו, ובמקום זה הוא צריך לתת לאלוקי לנהל 

אותו.

)מכילתא,  נוסף  חז"ל  למאמר  גם  מתקשרת  זו  נקודה 
פרשת בשלח( שקובע כי "לא ניתנה תורה אלא לאוכלי 
המן", שכן המן, מעבר להיותו מזון, הכיל תוכן רוחני, 
שהרי כל הצורה שבה הוא ניתן לעם חייבה את העם 
זה  ושהוא  נוכח,  הוא  ברוך  שהקדוש  בכך  להאמין 

שמכלכל אותם.

שעליו  המצע  את  בדיוק  מכילה  השבת  דווקא  לכן, 
התורה מבקשת לבסס את מקומה בעולם – הקיום של 
וכאשר  בו,  שיש  האלוקי  בתוכן  ועומד  תלוי  האדם 
האדם חש זאת, וחי את חייו בצורה כזו, הרי שבדיוק 

לשם כך ניתנה לו התורה.

בשיתוף פורטל הדף היומי

 חסידות
 על הדף

רעיונות חסידיים על סדר הדף היומי

הרב אורי גמסון

בשביל מה ניתנה התורה?
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מכירים לדור הבא
את ספרי הפרשנות וסיפורי הצדיקים שגדלנו עליהם

המאירים באור חדשני, בהיר ואוהב את התורה ולומדיה

לתורה ולמועדים  ספורי חסידים
מהדורה מנוקדת - ג׳ כרכים

לאור ההלכה
המועדים בהלכה

אישים ושיטות

ספרי הרב שלמה זוין
ספרי חובה בכל בית

מבצעים והטבות לחברי מועדון באתר:
w w w . b e i t e l . c o . i l

חנות ההוצאה: רח‘ בית הדפוס 6, ירושלים 02-6427117 

נם: חי  שיחת 
1-801-700-201

ניתן להשיג ברשתות 
ובחנויות הספרים 

המובחרות



"כן, שלושה", השיב הלה בטון עגום.

"ומה מעשיהם?".

איש- והשלישי  עורך-דין  השני  רופא,  "הבכור 
עסקים מכובד. מיליונר!".

"ואיך היו יחסיך איתם?".

"קיבלו כל מה שביקשו. הכול. השכלה הכי טובה, 
בגדים הכי יפים וכל סוג של פינוק אפשרי".

"אם כן, מדוע לא ליוו אותך בדרכך לכאן וגם לא 
באו אף-פעם לבקרך? הרי אפילו כשאב מת והולך 
בדרך כל הארץ, ילדיו הולכים אחריו ומלווים אותו 
אפילו  מהם  איש  בחרפה.  הניחו  ואותך  לקבורה. 
לא בא לעמוד מחוץ לגדר ולראות מה נעשה עמך; 
לך  לסייע  יוכלו  אולי  מה,  לדבר  אתה  זקוק  אולי 

במשהו"...

תגובת הבנקאי הייתה חריפה הפעם יותר מזו של 
אתמול. "חדל משאלותיך המרושעות, אתה מחפש 
לך  מה  דתי.  את  שהמרתי  משום  רק  בי  להתעלל 

ולבני משפחתי. הניחני לנפשי!"...

יהודי הסובל ממילא",  לי להתעלל באח  "חלילה 
להפך,  "בדיוק  וכאוב.  רך  בקול  האדמו"ר  אמר 
מבקש הנני להבין את גורלך המר ולהשתתף עמך 

בצערך".

עיניהם  את  השניים  עצמו  קלה  שעה  כעבור 
לקראת יום המחר שהגיע מהר מאוד.

•

עם  בשיחה  שפתח  הבנקאי  זה  היה  הבא  בלילה 
על  חשבתי  היום  כל  רבי,  אתה,  "יודע  הצדיק. 
למסקנה  הגעתי  ושלשום.  אתמול  אליי  דבריך 
פרץ  האיש  לי".  שאמרת  מה  בכל  אתה  צודק  כי 
מכל  דבר  "שום  לרעוד.  החל  גופו  וכל  מר  בבכי 
חיי העלובים לא נשאר לי... טעיתי טעות מרה... 
רוצה אני לחזור בתשובה שלמה!". כך ייבב שעה 

ארוכה.

שאלה אחת הציקה לו מאוד. "אמור לי רבי, מדוע 
כל-כך שונאים אותנו. איזה רע עוללנו להם שכך 

הם מתייחסים אלינו"...

מקלויזנבורג:  הרבי  לו  אמר  קלה  שתיקה  לאחר 
זו  לשאלה  השיבו  כבר  בתלמוד  ז"ל  "חכמינו 
בהסבירם מפני מה נקרא 'הר סיני' כשמו? ש'משם 
אותנו  שונאים  הם  העולם'.  לאומות  נאה  שִׂ ירדה 
או אחר שעשינו, כשם שלא  זה  בגלל מעשה  לא 
שנעשה.  אלמוני  או  פלוני  בזכות מעשה  יאהבונו 
והרע  רוע  מלא  שליבם  משום  אותנו  שונאים  הם 

אינו מסוגל לסבול את הטוב".

שלבסוף  עד  ארוכה  שעה  עוד  לבכות  שב  האיש 
שקע בשינה מתוך בכי.

להמשיך  מקלויזנבורג  הרבי  ביקש  בערב  למחרת 
להוסיף  רצה  הוא  לצריף.  שכנו  עם  בשיחתו 
ולעודדו ולסייע לו נפשית בדרך החדשה בה החל 
רק  לצריף.  הגיע  לא  הלה  אולם  דרך התשובה.   –
נפח  יום  באותו  כי  לאדמו"ר  נודע  יותר  מאוחר 

האיש את נשמתו.

מקלויזנבורג  הרבי  של  בליבו  נחרת  הזה  המקרה 
באופן מיוחד ולימים נהג לספרו מדי פעם, בעיקר 
מאושר  הוא  כי  אמר  תמיד  הצעיר.  הדור  לבני 
נשמה  לעורר  לידיו,  שנזדמנה  הגדולה  מהזכות 
יהיה  שלא  "מה  שלמה.  לתשובה  ואבודה  תועה 
ברור  זו,  אומללה  נשמה  התגלגלה  שלא  ולהיכן 
לגמרי כי מצבה השתפר להפליא לאחר שנתקיים 
לפני  אחד  יום  'ושוב  ז"ל  חכמינו  מאמר  בה 

מקלויזנבורג זצ"ל.מיתתך'", אמר הרבי 

מילדהורף.  והריכוז  העבודה  במחנה  זה  היה 
אחד  בתוך  שוכנו  אדם  בני  ושניים  ארבעים 
היה  מהם  אחד  במיוחד.  קטן  שהיה  הצריפים 
יקותיאל-יהודה הלברשטם, האדמו"ר  רבי  הצדיק 
מקלויזנבורג. התנאים במחנה היו קשים ונוראים. 
בתוך פרק זמן קצר נספו כמעט כל אנשי הצריף, 
הרבי   – חיים  נותרו  שניים  רק  ומרעב.  ממחלות 

מקלויזנבורג ואדם נוסף.

ערב אחד, בשעה ששכבו שניהם באפיסת כוחות 
על האדמה הקרה וסביבם רוחשים עכברים ושאר 

מיני רמשים, פתח האדמו"ר בשיחה עם שכנו.

"מהיכן אתה?", שאל.

"מבודפסט", ענה הנשאל.

"יהודי אתה?".

"וכי מה? אם לא הייתי יהודי, הייתי כאן?!".

"מה היו מעשיך לפני המלחמה?".

באה  הונגריה!",  של  הלאומי  הבנק  "נשיא 
התשובה המפתיעה.

"יהודי אתה...", הרהר האדמו"ר בקול רם.

"לא", חזר בו לפתע האיש מתשובתו הקודמת.

"כלומר?".

התנצרתי",  יותר  מאוחר  אולם  כיהודי  "נולדתי 
הסביר הלה את תשובותיו הסותרות.

בהמשך  הצדיק.  של  מליבו  בקעה  כבדה  אנחה 
למשפחה  נולד  אמנם  האיש  כי  התברר  שיחתם 
החליט  הזמן  ברבות  אך  למהדרין,  כשרה  יהודית 
בשוק  להתקדם  עליו  שיקל  כדי  דתו,  את  להמיר 

העבודה ובחיים החברתיים במדינה.

המשומד.  ליהודי  להניח  שלא  החליט  האדמו"ר 
שב  כך  בתוך  בדברים.  עמו  לגלגל  המשיך  הוא 

לשאול אותו שאלות אישיות.

"ואשתך מה?".

"אשתי נוצרייה מבטן ומלידה".

"והיכן היא? מדוע לא הצטרפה אליך?", שאל.

"יצאת מדעתך?! מדוע שתבוא אחריי לסבול גם-
כן, וכי לא די במה שאני סובל?!".

לתומי  "ואני  ואמר:  קלות  האדמו"ר  נתהרהר 
לכל  בעלה  אחרי  הולכת  טובה  אישה  כי  סברתי 

מקום, בטוב וברע"...

נא,  "אמור  לשאול:  האדמו"ר  הוסיף  רגע  כעבור 
האם השלום שרר בביתכם?".

"מה זאת אומרת?", נזדעק האיש, "זה כשלושים 
שנה חיים אנו יחדיו; בניתי לה בית מפואר ונתתי 

לה תמיד מכל-טוב. מעולם לא חסר לה דבר!".

"אם כן", הגיב האדמו"ר, "תמה אני עליה תמיהה 
מה  כל  על  שלה  התודה  היכן   – ביותר  גדולה 
שקיבלה במשך שלושים שנה? כלום מוכנה היא 
לחלוק עמך את חייה רק ברגעי אושר וכשמגיעה 

שעה קשה נוטשת היא אותך לאנחות?!".

הבנקאי  ושכנו,  והאדמו"ר  הסתיימה  השיחה 
הבכיר מבודפסט, עצמו את עיניהם הלאוֹת לקראת 

יום חדש של עבודת פרך מתישה.

•

למחרת בערב, הוביל הרבי מקלויזנבורג שוב את 
שיחתו עם שכנו לצריף לאותו כיוון.

למען  כלשהו  טוב  דבר  פעם  עשית  "האם 
הונגריה?".

כל  את  כלשהוֹ  טוב  דבר  עשיתי  האם  הוּ-הא! 
הכלכלה ההונגרית סייעתי להציל. כשקיבלתי את 

הבנק הלאומי לידיי, היה המטבע ההונגרי בשפל 
חסר תקדים. באלף 'פענגוי' )שם המטבע ההונגרי( 
נכון  ניהול  בזכות  דבר.  כמעט  לקנות  יכולת  לא 
ניצלה  כולה,  הכלכלית  המדיניות  ושל  הבנק  של 

הכלכלה ושבה לעמוד על רגליה!".

"עליך לסלוח לי", הגיב האדמו"ר בנימת התנצלות, 
"על כך שלא היכרתיך; פשוט איני מתמצא כל-כך 

בנושאי כספים ובנקים".

"אין אנשים רבים בהונגריה שלא שמעו את שמי", 
על  מוזרה-משהו  שהייתה  בגאווה  האיש  הפטיר 

רקע מצבו העלוב בהווה.

כל  מבין  שאיש  זה  איך  הדברים,  פני  כאלה  "אם 
את  ומוקירים  שמך  את  המכירים  אזרחים  אותם 
אם  למחנה?  שליחתך  כנגד  התקומם  לא  פועלך 
כה היטבת עם הכלכלה ההונגרית ועם השלטונות 
והאזרחים, איזו סיבה הגיונית הייתה להם לפגוע 

בך?", הביע האדמו"ר את פליאתו.

ושאל  רגע התעשת  כעבור  לרגע.  האיש התבלבל 
בכעס: "מדוע אתה נטפל אליי כך?! יש לי רושם 
שאתה נהנה להציק לי בשאלותיך. ושמא תאמר לי 
אתה, רבי, כיצד אתה התגלגלת לכאן?". בכך כמו 

ניסה להעביר את השאלות לשטחו של הצדיק.

עני  אנוכי,  הוראה  ומורה  רב  מאוד...  "פשוט 
כוס  אפילו  לגוי,  טובה  עשיתי  לא  מעודי  ואביון; 
מים לא הגשתי אף-פעם לנוכרי; על כן הם שונאים 
אותי... אבל אתה?! הן הסכמת לוותר למענם על 
הפכת  הקתולית,  האמונה  את  עליך  קיבלת  דתך, 
לגוי גמור, התחתנת עם אישה נוצרייה, השתלבת 
יפה בחיים, תרמת לכלכלה  – וכל זאת עדיין לא 

הספיק להם?!".

הבנקאי המשומד נאלם דום.

האדמו"ר לא הרפה:

"ילדים, יש לך?".

ויהי ביום השלישי 
שמות יט, טז

 על הפסוק "וביום השלישי יקימנו" )הושע 
ו, ב( דורשים חז"ל, ביום השלישי של 

אסתר המלכה, דכתיב )אסתר ה, א(, "ויהי 
ביום השלישי ותלבש אסתר מלכוּת", 
שלבשה מלכוּת בית אביה. ואיזו זכות 

עמדה לה? בכך נחלקו חכמים ורבי לוי. 
חכמים אומרים: בזכות "יום השלישי" 
שבו ניתנה התורה, שנאמר, "ויהי ביום 
השלישי בהיות הבוקר". ורבי לוי אמר: 
בזכות "יום השלישי" של אברהם אבינו, 
שנאמר, "ביום השלישי וירא את המקום 
מרחוק". מה ראה? ראה ענן קשור בהר. 

אמר, דומה שאותו מקום שאמר לי 
הקב"ה להקריב את בני – שם. )בראשית 

רבה נו, א( 

בין הלזמירות
ן רודרמ ן  זלמ  | ידים  רי חס יפו ס

בין הדגים

זלמן רודרמן
להתרגש, להחכים, ליהנות.

ספרי איכות לכל המשפחה
להשיג בחנויות הספרים המובחרות
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עָנְשׁוֹ שֶׁל חוֹטֵף
בָּנֶיהָ  לִשְׁנֵי  הָאֵם  קָרְאָה   – עֶרֶב!"  אֲרוּחַת  לֶאֱכֹל  בּוֹאוּ  "יְלָדִים! 

שֶׁשִּׂחֲקוּ בֶּחָצֵר, אַךְ שׁוּם תְּשׁוּבָה לֹא בָּאָה.

אֵינָם!  וְהַיְּלָדִים  וּשְׂמֹאלָה,  יָמִינָה  הִבִּיטָה  הַחוּצָה,  יָצְאָה  הָאִשָּׁה 
בְּהִתְרַגְּשׁוּת:  וְקָרְאָה  הַשְּׁכֵנוֹת  אַחַת  בְּרִיצָה  אֵלֶיהָ  בָּאָה  פִּתְאוֹם 
הַשַּׂר  שֶׁל  מֶרְכַּבְתּוֹ  אֶת  עַכְשָׁו  רָאִיתִי  שֶׁלָּךְ!  הַיְּלָדִים  אֶת  "חָטְפוּ 
בַּיְּלָדִים  בְּכוֹחַ  אוֹחֲזִים  שֶׁלּוֹ  וְהַשּׁוֹמְרִים  בִּמְהִירוּת,  נוֹסַעַת  הַגּוֹי 

שֶׁלָּךְ!".

פָּרְצָה הָאֵם בִּבְכִי מַר וְסִפְּרָה אֶת מָה שֶׁקָּרָה לְבַעֲלָהּ, רַבִּי יוֹסֵי בֶּן־
קִסְמָא. אָמַר רַבִּי יוֹסֵי: "אֵלֵךְ לִפְדּוֹת אֶת יְלָדֵינוּ מִיְּדֵי הַחוֹטְפִים".

הָלַךְ רַבִּי יוֹסֵי אֶל בֵּיתוֹ שֶׁל הַשַּׂר. "אֲשַׁלֵּם לְךָ מֵאָה מָנֶה, רַק הַחְזֵר 
לִי אֶת שְׁנֵי יְלָדַי", בִּקֵּשׁ מִמֶּנּוּ.

צָחַק הַשַּׂר צְחוֹק מְרֻשָּׁע וְאָמַר: "הַיְּלָדִים הָאֵלֶּה הֵם שֶׁלִּי עַכְשָׁו 
וְלֹא אֶתֵּן לְךָ אוֹתָם!".

יָצָא רַבִּי יוֹסֵי מִבֵּיתוֹ שֶׁל הַשַּׂר וּפָרַשׂ אֶת כַּפָּיו לַשָּׁמַיִם בִּתְפִלָּה: 
"אָנָּא, אֱלֹקִים! עֲשֵׂה שֶׁהַשַּׂר יַחְזִיר לִי אֶת שְׁנֵי יְלָדַי!".

מִיָּד שָׁלַח אֱלֹקִים אֶת הַמַּלְאָךְ מִיכָאֵל, וְהַמַּלְאָךְ הֵבִיא עַל הַשַּׂר 
הָרָשָׁע כְּאֵבֵי בֶּטֶן נוֹרָאִים. הוּא הִתְפַּתֵּל מִכְּאֵבִים וְצָעַק: "אוֹי! אוֹי! 

אֲנִי לֹא יָכוֹל לִסְבֹּל אֶת כְּאֵבֵי הַתֹּפֶת הָאֵלֶּה!".

שֶׁגֵּרַשְׁתָּ אֶת  מִפְּנֵי  עָלֶיךָ  בָּאוּ  הַכְּאֵבִים  מְשָׁרְתָיו: "אוּלַי  אָמְרוּ לוֹ 
הֶחָכָם הַיְּהוּדִי?". צָעַק הַשַּׂר: "אוֹי!... קִרְאוּ לוֹ!... שֶׁיָּבוֹא מִיָּד!".

יָצְאוּ הַמְּשָׁרְתִים וְרָאוּ אֶת רַבִּי יוֹסֵי עוֹמֵד מִחוּץ לַבַּיִת. הֵם הִזְמִינוּ 
אוֹתוֹ לְהִכָּנֵס, וּבָרֶגַע שֶׁנִּכְנַס לַחֶדֶר פָּסְקוּ כְּאֵבָיו שֶׁל הַשַּׂר. אָמַר 

לוֹ הַשַּׂר: "אֲנִי מַסְכִּים! תֵּן מֵאָה מָנֶה וְקַח אֶת הַיְּלָדִים!".

אָמַר לוֹ רַבִּי יוֹסֵי: "לֹא. עַכְשָׁו אֲנִי מוּכָן לְשַׁלֵּם רַק שְׁמוֹנִים מָנֶה".

כַּעַס הַשַּׂר וְאָמַר: "אַתָּה עוֹשֶׂה מִמֶּנִּי צְחוֹק? צֵא מִכָּאן מִיָּד!".

הַשַּׂר,  אֶת  וְתָקְפוּ  הַנּוֹרָאִים  הַכְּאֵבִים  חָזְרוּ  וּמִיָּד  יוֹסֵי,  רַבִּי  יָצָא 
כְּאֵב. כְּשֶׁהִתְעוֹרֵר לָחַשׁ בְּקֹשִׁי: "קִרְאוּ  עַד שֶׁהוּא הִתְעַלֵּף מֵרֹב 

לוֹ... שֶׁיִּכָּנֵס".

נִכְנַס רַבִּי יוֹסֵי, וְהַשַּׂר אָמַר: "טוֹב, תָּבִיא שְׁמוֹנִים מָנֶה וְקַח אֶת 
הַיְּלָדִים".

אָמַר רַבִּי יוֹסֵי: "עַכְשָׁו אֲנִי מוּכָן לְשַׁלֵּם רַק חֲמִשִּׁים".

הָלְכוּ  הַבֶּטֶן  כְּאֵבֵי  אוּלָם  יוֹסֵי.  בְּרַבִּי  וְגָעַר  מְאוֹד  הַשַּׂר  כָּעַס 
וְהִתְגַּבְּרוּ.

לְבַסּוֹף אָמַר הַשַּׂר: "בְּסֵדֶר, תֵּן חֲמִשִּׁים מָנֶה וְקַח אוֹתָם".

אָמַר לוֹ רַבִּי יוֹסֵי: "לֹא. עַכְשָׁו אֲנִי לֹא מוּכָן לְשַׁלֵּם לְךָ פְּרוּטָה".

מָה  בְּסֵדֶר...  "בְּסֵדֶר...  כְּאֵב.  מֵרֹב  לְדַבֵּר  יָכוֹל  הָיָה  בְּקֹשִׁי  הַשַּׂר 
שֶׁתִּרְצֶה", מִלְמֵל.

עֲבוֹדַת  עַל  לִי  שֶׁתְּשַׁלֵּם  מִמְּךָ  דּוֹרֵשׁ  גַּם  "אֲנִי  יוֹסֵי:  רַבִּי  אָמַר 
הַפֶּרֶךְ שֶׁהֶעֱבַדְתָּ אֶת שְׁנֵי יְלָדַי מֵאָז שֶׁחָטַפְתָּ אוֹתָם עַד עַכְשָׁו – 

שְׁמוֹנִים מָנֶה; לֹא פָּחוֹת".

לֹא הָיְתָה לַשַּׂר בְּרֵרָה, וְהוּא הֶחְזִיר לְרַבִּי יוֹסֵי אֶת הַיְּלָדִים וְעוֹד 
הוֹסִיף לוֹ שְׁמוֹנִים מָנֶה. וְרַק אָז עָבְרוּ הַכְּאֵבִים הַקָּשִׁים שֶׁתָּקְפוּ 

אוֹתוֹ.

◆

 – הַשֵּׁם"  "יְבָרֶכְךָ  יִשְׂרָאֵל:  עַם  אֶת  מְבָרְכִים  שֶׁהַכּוֹהֲנִים  מָה  זֶה 
בְּכֶסֶף; "וְיִשְׁמְרֶךָ" – שֶׁאֱלֹקִים יִשְׁמֹר עָלֶיךָ מִפְּנֵי אֲנָשִׁים רָעִים; 
"יָאֵר הַשֵּׁם פָּנָיו אֵלֶיךָ וִיחֻנֶּךָּ" – שֶׁתִּשָּׂא חֵן בְּעֵינֵי אֱלֹקִים וְהוּא 

יִשְׁלַח אֶת הַמַּלְאָךְ מִיכָאֵל לְהָגֵן עָלֶיךָ. 

  )עַל־פִּי מִדְרָשׁ בִּכְתַב יָד, הוּבָא בְּ'פָּדָה אֶת אַבְרָהָם', וּמִשָּׁם בְּ'עוֹד יוֹסֵף 
חַי', פָּרָשַׁת נָשֹׂא(
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 אֱהוֹב! הַאֲמֵן! קָרֵב! הִתְקָרֵב! הַזְמֵן שַׁבָּת!

ry@neto.net.il 052-4295597 !החבר מהמילואים שואל שאלות ? השכנה מתעניינת ביהדות?  זאת התשובה

חידושי תורה מהלכים
שחר פרידמן

נולדו  רבים  כה  אנשים  מדוע  ישראל?  לעם  החילוניות  הגיעה  מדוע 
בבתים חילוניים, והיו צריכים למצוא את דרכם לבד אל התורה ואל 
היהדות? ומדוע אנחנו רואים דווקא בדורנו, דור הגאולה, תנועה כל 

כך גדולה של חזרה למקורות וחזרה בתשובה? 

צריכה  הייתה  הנשמה  למה  היא  בחסידות  המרכזיות  אחת השאלות 
לרדת מהשמים לעולם הזה. אחת התשובות העמוקות ביותר מלמדת 
כי בתוך החושך של העולם החומרי טמונים ניצוצות מ"עולם התהו", 
עולם אלוקי גבוה מאוד ובעל חיות עצומה, שנשבר כי לא היה יכול 
מסתבכת  היא  הזה  לעולם  יורדת  כשהנשמה  כוחותיו.  את  להכיל 

לקדושה  בו  משתמשת  אבל  החומר,  עם 
את  מעלה  היא  ואז  ה',  של  לחיקו  וחוזרת 
הניצוץ  הקודש.  תוך  אל  כוחות  אותם 
בו  שבוי  שהיה  המופקר  מהכאוס  אז  יוצא 
ושמיימיות,  טהרה  של  לעולמות  ומתחבר 
שיש  החיוניות  את  מרוויחה  הקדושה  וגם 
והמעשיות  העוצמה  ואת  התוהו  בניצוץ 

שלו. 

ניתן לומר שזה מה שקורה גם כשאדם חוזר 
בא  לא  הוא  החילוני.  העולם  מתוך  לתורה 
 – "ניצוצות"  אלפי  איתו  מביא  הוא  לבד; 
הגדול.  בעולם  שלמד  וכישרונות  כוחות 
עוצמות  אותו הדבר:  כך  נשאר  לא  צד  אף 
מקבלים  החילוניים  והדיוק  ההנאה  הפאר, 
התורה  ואילו  עליונה,  והכוונה  התעלות 

האלה,  הממדים  את  תוכה  אל  ומקבלת  לגבולותיה  מעבר  מתרחבת 
שעד עכשיו היו מחוץ לתחומה, בעולם ה"חילוני". 

דוגמה לכך היא שורת האמנים בעלי התשובה שאנחנו זוכים לשמוע 
מהעולם  שהגיעו  התוהו  שעוצמות  ספק  אין  האחרונות:  בשנים 
ליצור תכנים דומים בעלי אופי  החילוני, הן שאפשרו להם אחר כך 
של קדושה, ובאמת אחריהם ראינו גל של אמנים דתיים-מבית שלמדו 

מהם את הדרך.   

יביאו  לא  אם  אפילו  הדתי  העולם  את  "מחדשים"  התשובה  בעלי 
שום תוכן חדש. בעצם ההסתכלות שלהם על הדברים כחדשים, כלא 
מובנים מאליהם, וכמשהו שהם מאוד רוצים בו, הם יכולים לחדש את 
המבט הזה גם עבור דתיים מבית. למי שנולד דתי יש לעיתים בעיה 
הפוכה: הוא רואה את התורה כמובנת מאליה, כפשוטה וכפשטנית, 
את המשמעות  מבין  תמיד  ולא  וסיסמאות  כקודים  אותה  תופס  הוא 
יכול  הוא  ככה  ומעשים.  תכנים  אותם  של  והעל-אנושית,  העמוקה 
לפספס ולא לשים לב לרוב ככל המשמעות של התורה, שכן באמת 

היא חדשנית ולא פשטנית.  

עצם הקרבה אל בעלי תשובה יכולה לגרום לאדם דתי להסתכל על 
הדת שלו מחדש. התשוקה של בעל התשובה וחוסר ההסתפקות שלו 
בהסברים שטחיים עשויים לעורר במי שנולד דתי הסתכלות מחודשת 
לבחור  אותו  ולהביא  הזאת  הסתמיות  את  לנער  שלו,  הדתיות  על 
בתורה מרצון. כל שכן אם מישהו לוקח על עצמו ללמד בעלי תשובה, 
הרי שהצורך להסביר את התכנים העליונים ו"להוריד" אותם לשפה 

אנושית ומיושבת על השכל והלב, תעשה את אותו התהליך בינו לבין 
הלב שלו. 

התשובה היא מעבר מעולם חילוני לעולם דתי, אבל היא גם מחברת, 
של  לדיוק  התוהו  עוצמות  בין  לחילוניות:  הדתיות  בין  מייחדת, 
הקדושה, ובין התוכן השמימי לבין השפה האנושית וההיגיון הפשוט. 
והיא גם מחברת ביניהם באופן הפשוט ביותר: בעל תשובה הוא אזרח 
בשני העולמות, בעל כורחו )אם איננו מתכחש לעבר שלו( הוא שייך 
לשני הפלגים הגדולים של העם היהודי בדורנו, ובחייו היום-יומיים 
בונה הוא מעין גשר. וזה אולי הדבר החשוב ביותר, שכן התנאי העיקרי 
לקבלת התורה הוא שנהיה "כאיש אחד בלב 
אחד". הפיצול של עם ישראל לפלגים ולתתי-
הגדרת  עצם  על  ביניהם  שחלוקים  פלגים, 
אחד  בוודאי  הוא  התורה,  וקבלת  היהדות 
התשובה  הגאולה.  של  העיקריים  המעכבים 
שהיא  בגלל  רק  לא  הזה  למצב  תרופה  היא 
אלא  כביכול,  הנכון"  ל"צד  אנשים  מעבירה 

בגלל שהיא מחברת את העם להיות אחד. 

שקרבת  אחרת.  גם  שאפשר  מראה  התשובה 
אלוקים ועבודת ה' אינן עניין מגזרי, לא עניין 
של קבוצה אחת מול קבוצה אחרת, אלא עניין 
כללי כלל-יהודי שכל אדם עומד בו מול קונו 
כפי שהוא. היא מראה שאפשר לאחוז בתורה 
ובתוך  לקהילה,  ולהשתייך  מצוות  ולקיים 
והסביבה  המשפחה  עם  קשר  על  לשמור  כך 
החילונית ואפילו עם כישרונות וכוחות נפש שמקורם בעולם החילוני. 
מטרת  הייתה  זו  ההיסטוריה,  של  האמוניות  הקריאות  אחת  פי  על 
החילוניות מלכתחילה. החילוניות נועדה לכבוש עבור התורה שטחים 
שבזמן הגלות לא נכללו בקדושה, כמו מדע, השכלה, אמנות, תרבות, 
בריאות גופנית, הגנה עצמית וכו'. בשלב הראשון נוצר שסע בין הכוח 
שיצא מגבולות הארמון לבין הכוח שנשאר בפנים לשמור עליו, אולם 
המטרה היא שהתורה תתפשט בסופו של דבר על כל תחומי החיים 
לבוא,  שלעתיד  התורה  זוהי  האנושות.  כל  של  והרוחניים  הארציים 
"תורת ארץ ישראל" ו"תורתו של משיח", שעליה דיברו חז"ל וחכמי 
הדורות. ואיך יקרה הדבר הזה? על ידי חיבור חוזר בין החילוניות לבין 

הקדושה, חיבור שנוצר על ידי התשובה. 

בעלי התשובה מגיעים אל הקודש מתוך עמדה של מי שלא יודע, ובכך 
הם נתונים להתחדשות מתמדת. הזוהר קורא לזה "חילא דתיובתא", 
כלומר בהסתערות ותשוקה לתורה של מישהו שהתורה חסרה לו והוא 
צמא, וגם כך הם מעוררים התחדשות. עולם התשובה הוא עולם של 
התחדשות מתמדת, שכן כמו שר' נחמן אומר, צריך תמיד ללכת בדרכי 
התשובה, ולעשות תשובה על גבי התשובה הקודמת. לכן היא יכולה 

לתת התחדשות כזאת גם בעולם הדתי הרגיל, שלעיתים "מזדקן". 

שבועות הוא חג מתן תורה, והוא גם חג ההכנה לתורה החדשה, תורתו 
של משיח. במרכזו של חג השבועות נמצא מושג ההתחדשות – שתי 
הלחם המתירות את התבואה החדשה במקדש - בעולם הקודש. מי יתן 
נזכה לחידושי תורה ולבחירה  שבזכות תשובתו של כל אחד ואחת, 

בתורה מחדש, ובכל יום יהיו בעינינו כחדשים.

התשובה היא מעבר 
מעולם חילוני לעולם 

דתי, אבל היא גם מחברת, 
מייחדת, בין הדתיות 

לחילוניות: בין עוצמות 
התוהו לדיוק של הקדושה, 
ובין התוכן השמימי לבין 
השפה האנושית וההיגיון 

הפשוט.

הקישו בגוגל: "תורמים לראש יהודי" או בטלפון: 052-5665005

דווקא עכשיו. "הנה ימים באים... לא רעב ללחם ולא צמא למים..."
בואו להיות שותפים בתנועת התשובה בת"א.

את המנגינה הזו אסור להפסיק!

ספר 
מתנה

לכל התורם 30 ₪ 
לחודש למשך שנה

3 ספרים 
מתנה

לכל התורם 60 ₪ 
לחודש למשך שנה

סט 9 ספרי
קומיקס מתנה

לכל התורם 90 ₪
לחודש למשך שנה

  תפילת יום העצמאות בכיכר דיזינגוף

להעמיק • להתרגש • להתחבר
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התוועדות
ת דו ע ו ו ת ה

ורפן ו באנט רבי  ה ליח  יצקי, ש לבט רב שבתי ס ה

www.askmoses.com
חסידים מספרים, שפעם נכנס מישהו לרבי מצאנז, 

ואמר לו: "רבי! אני ממש עצוב ומלא מרירות! איך 
אוכל להגיע לשמחה?". אמר לו הרבי מצאנז: "אתה יודע, 

הצגות  שעושה  ליצן  יש  הזה  בקרקס  קרקס.  יש  לעיר  מחוץ 
ולשמוח".  לצחוק  תוכל  ושם  לקרקס,  לך  בדיחות.  הרבה  ומספר 
היהודי המשיך להקשות: "אבל רבי! אני בעצמי הליצן מהקרקס...". 

אושר הוא דבר מתעתע. כולם רוצים להיות מאושרים, נוסעים עד 
לקצה העולם וצוברים חוויות, עובדים קשה בשביל לקנות מכונית 
יפה או דירה חדשה, אבל לטווח ארוך כלום לא עוזר. אנשים אמנם 
להם  נשאר  לא  החיוך  אבל  מחוייכים,  מצטלמים  לרגע,  מאושרים 
על השפתיים אחרי שהצלם הולך. האושר החמקמק הזה נעלם להם 
בין האצבעות. המון מפורסמים, שלכאורה אמורים לחיות בפסגת 
האושר, סיימו את חייהם בצורה טראגית או החריבו את משפחתם 

והתגרשו. 

ככל שנרוץ יותר אחרי האושר הנוצץ, יברח מאיתנו האושר האמיתי. 
ואיפה נמצא האושר האמיתי? במקום שאנשים לא מעלים על דעתם.

•

בזמן מתן תורה התחדשו הרבה דברים לעם ישראל ולעולם כולו. 
הוּא  אֱלקֹים  ב  מִכְתַּ ב  כְתָּ "וְהַמִּ הפסוק:  על  החירות.  הוא  אחד מהם 
קְרָא 'חָרוּת'  חֹת", אומרת המשנה במסכת  אבות: "אַל תִּ חָרוּת עַל הַלֻּ
תּוֹרָה".  תַלְמוּד  בְּ עוֹסֵק  שֶׁ מִי  א  אֶלָּ חוֹרִין  ן  בֶּ לְךָ  אֵין  שֶׁ 'חֵירוּת',  א  אֶלָּ
כלומר, בנתינת התורה עם ישראל נעשה לעם של בני חורין. במתן 

תורה התחדש העניין של החירות. 

למה לקרוא לקבלת עול מלכות שמים ועול מצוות - חופש? ובכלל, 
איך חז"ל הגיעו לדרשה הזאת, מה הקשר בין הפשט - שהאותיות 

היו חרותות על הלוחות - ובין המדרש שמדבר על חירות?

•

כידוע, הבריאה מתחלקת לארבע מדרגות דצח"מ: דומם, צומח, חי, 
מדבר. בין כל אחת מהדרגות יש פערים עצומים, ובעיקר האדם הוא 

המסובך מכולם, הוא חי עם סתירות פנימיות מובנות.

כל אחד מאיתנו מכיר את עצמו - לפעמים יש לנו, לכל אחד מאתנו, 
המצב  מאוד  קצר  בזמן  ולפעמים  והתלהבות,  שמחה  של  זמנים 
והרגשה  רוח  לנו התרוממות  יש  לפעמים  גדולה.  לעצבות  משתנה 
טובה, ולפעמים פתאום נכנסים לדיכאון. אותו אדם יכול להיות פזרן 
וקמצן, רגיש ואדיש. אנחנו מורכבים משתי מהויות שסותרות אחת 
את השניה. יש בנו הפכים, נפש אלוקית ונפש בהמית שהן כמו אש 

ומים ביחד. מה הפלא שאנחנו מסובכים?!

חברת  דרך  באמריקה,  מזמן  לא  שעשו  מחקר 
הכי  בן-אדם משתמש  בה  הראה שהמילה  פלאפונים, 
הרבה, זאת המילה 'אני'. אני אמרתי ואני הלכתי ואני רוצה 
ועוד ועוד. האגו של האדם, הנפש הבהמית שרואה בעצמה את 

מרכז העולם, היא המקור של כל הבעיות. 

אנחנו לא שמים לב עד כמה הנפש הבהמית ממש משעבדת אותנו. 
תשמעו סיפור: היה לנו באנטוורפן שכן רוסי, בן אדם זהב. פעם 
אחת, באמצע הלילה, אחרי שכבר הלכתי לישון, אני לא זוכר בדיוק 
בלילה, התעוררתי מדפיקות  וחצי-שתיים  את השעה, בערך באחת 
בדלת. פתחתי וראיתי את השכן. הוא עמד בדלת עם פיג'מה וביקש 
ממני: "אולי יש לך במקרה סיגריה? אני יודע שאתה לא מעשן, אבל 
אולי בכל זאת יש לך במקרה?" ידעתי שאין לי, אבל בשביל הנימוס 

הלכתי לחפש וכמובן לא מצאתי. 

ולמחרת בבוקר פגשתי אותו שוב. שאלתי אותו מה  הוא הלך, 
עליתי  היה?  מה  שואל  "אתה  לי:  אמר  והוא  כך,  אחר  עשה  הוא 
חזרה הביתה, הורדתי את הפיג'מה, לבשתי בגדים, יצאתי ולקחתי 
יכול  אני  ממי  חיפשתי  ושם  הרכבת,  לתחנת  ונסעתי  האוטו  את 
בשעה  "ברוסיה,  בשמחה:  ואמר  המשיך  הוא  סיגריות".  להשיג 
כזאת בלילה, אי אפשר להסתובב ברחובות. מזל שכאן באנטוורפן 
אפשר לעשות את זה". שמעתי אותו ואמרתי לו "וואו! איזה כוח 
גדול השתלט עליך? כוח שהכריח אותך לצאת מהמיטה, להתלבש, 
סיגריה!".  איפה אפשר למצוא  ולהתחיל לחפש  למכונית,  להיכנס 

הוא הקשיב, ופתאום הוא תפס את גודל השעבוד שלו. 

אני מכיר בן אדם שהיה מעשן כבד, עד שיום אחד הוא קרא 
ספר בשם: 'הדרך הקלה להפסיק לעשן'. את הספר הזה כתב אדם 
עד  ודעת  טעם  בטוב  מסביר  הזה, המחבר  בספר  קאר.  אלן  ששמו 
כמה העישון משעבד אנשים. הוא מתאר שכאילו נכנסת לתוך הבן 
אדם מפלצת כזאת, והיא שואבת את הכוחות שלו ומושכת אותו כל 
הזמן לעשן עוד ועוד. אותו מעשן כבד סיפר לי שבאותו יום שהוא 
קלט עד כמה הוא משועבד למשהו חיצוני, למשהו שהוא לא באמת 
רוצה, מיד הוא הפסיק לעשן. הוא אמר לי: "פתאום הבנתי שכשאני 
אומר 'אני רוצה לעשן', בעצם זה לא באמת אני שרוצה לעשן. אני 

בכלל לא רוצה, אבל יש לי התמכרות שמשעבדת אותי". 

ככה למעשה הנפש הבהמית משעבדת אותנו. כל הזמן היא מכניסה 
הגדולה  והבעיה  אותם,  רוצים  באמת  לא  למקומות שאנחנו  אותנו 
משועבד,  אתה  אם  משועבדים.  מרגישים  לא  בכלל  שאנחנו  היא 
ומרגיש ומודע לזה שאתה משועבד, אז המצב שלך די טוב, ואולי 
יש סיכוי שתצא מהשעבוד שאתה נתון בו. הצרה היא שאם יהודי לא 

מה גרם לשכן נחמד להעיר אותי בשתיים בלילה ובלי בושה לשאול 
קנה  גויים,  הוליד  גויה,  היהודי התחתן עם   > סיגריה?  לי  יש  אם 
קבר בבית עלמין של נוצרים וארון קבורה עם שתי וערב, אבל עדיין 
לא נרגע < התלמידה הגרועה בכיתה התחילה ללמוד מוזיקה מחוץ 
לבית הספר, ופתאום הצטיינה בכל התחומים < ולמה רק לקול של 

הקדוש ברוך הוא לא היה הד?!
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מרגיש ולא יודע בכלל שהוא משועבד, והוא כבר חושב שזאת כל 
המציאות של החיים שלו, הוא מאבד את הרצון בכלל להשתחרר. 

הוא חושב שהשעבוד אלה הם החיים הנורמליים. 

•

"פעם  בגאווה:  שאומרים  אנשים  מיני  כל  מכירים  אנחנו 
אף  תשמעו  לא  זאת,  לעומת  לעשן".  הפסקתי  וכבר  עישנתי, 
אחד שמספר בגאווה: "אני מעשן שתי קופסאות ביום". או מישהו 
שאומר בגאווה: "אני לוקח סמים". הגאווה היא תמיד אצל אנשים 
שהפסיקו עם התמכרות או הרגל לא טוב. אז בן אדם אומר לכולם 
בשמחה: "אני עשיתי את זה, והפסקתי!" הסיבה לזה היא פשוטה 
מאוד: העוצמה הפנימית שלנו, ה'בן חורין' האמיתי שלנו, מתגלה 
ביכולת לצאת מהשעבוד של הנפש הבהמית, לצאת מהשעבוד של 
הוא  אז  זה,  את  לעשות  והאגו שלך. כשבן אדם מצליח  התאוות 

מרגיש בן אדם! 

לכן אמרו חז"ל: "אין לך בן חורין אלא מי שעוסק בתורה". רק 
מי שקשור לתורה יודע את סוד השליטה האמיתית על האגו. רק 
ומהצמצום  שלך  מהמרובע  לצאת  יכול  אתה  התורה  באמצעות 
גו  עם  ויהודי  אדם  להיות  להפוך  סמרטוט  להיות  ובמקום  שלך, 

זקוף. אז אתה נקרא באמת בן חורין.

•

אותיות כתובות נעשות על ידי חיבור של שני דברים - נייר ודיו, 
ולכן אפשר גם למחוק אותן. הנייר יישאר נייר גם בלי האותיות. 
לעומת זאת, אותיות החקיקה הן משהו אחר, החומר והאותיות הם 

אחד, ואז אי אפשר למחוק את האותיות מהאבן. 

אם הקשר בין הקב"ה לישראל היה דרך תורה עם אותיות כתובות, 
זה היה קשר בין שני דברים שונים,  ואז חלילה אפשר גם למחוק את 
האותיות. הקב"ה עשה נס שבלוחות הברית האותיות היו חקוקות 
בירושלמי.  שכתוב  כמו  צדדים,  מארבעה  אלא  לצד  מצד  רק  לא 
הרעיון הוא שאין חתיכה אחת באבן הזאת שאין בה אותיות שהן 
שהשם  כותב  עמוקות  המגלה  ישראל:  בעם  גם  וכך  ממנה.  חלק 
לתורה'.  אותיות  רבוא  שישים  'יש  תיבות  ראשי  הוא  'ישראל' 
להיפרד  יכול  לא  יהודי  כל  גם  כך  האותיות  שכמו  הוא  הפירוש 
מהתורה. התורה היא חלק בלתי נפרד ממנו. היא המהות האמתית 
שלו, ואף אחד, אף פעם, לא יכול לנתק את הלוחות מהכתב. אף 

אחד, אף פעם, לא יכול לנתק את היהודי מהתורה. 

אתם יודעים, יש אתר ברשת שנקרא 'אסק-מוזס'. דרך האתר הזה 
בגלל  יהדות.  בנושאי  ומקבלים תשובות  אנשים שואלים שאלות 
במשך  שם  עונים  אז  העולם,  רחבי  בכל  הרבי  של  שלוחים  שיש 
24 שעות ביממה. פעם אחת, מישהו שלח שם שאלה כזאת: "אני 
עברתי את מלחמת העולם, והחלטתי אחריה שאני רוצה להתנתק 
מעם ישראל. התחתנתי עם אישה גויה, הילדים שלי גויים שהולכים 
הנוצרי  לי מקום בבית הקברות  קניתי  נוצריים. אפילו  לבתי ספר 
והזמנתי קבורה בארון עם 'שתי וערב'. אין לי שום קשר ליהדות, 

ואני הולך כל שבוע לכנסיה עם המשפחה"... 

כך היהודי הזה כתב, והוא מסיים את השאלה: "ראביי! אני 
אשאל אותך שאלה מאוד קשה, ואתה הרי צריך לעזור לכל מי 
שפונה אליך. תגיד לי בבקשה, מה אני צריך עוד לעשות בשביל 
לקבל נייר כלשהו, או מסמך רשמי מהרבנות, שאני לא יהודי?"... 
עצם השאלה שלו מוכיחה בבירור - לא משנה מה עשית: גם אם 
לכנסיה,  יהודים, אתה הולך  לא  גויה, הילדים שלך  התחתנת עם 
קנית לך קבר בבית קברות של נוצרים והזמנת ארון עם שתי וערב - 
לא השתנה כלום! גם אם הבית שלו מלא שתי וערב, בכל זאת הוא 
ירגיש יהודי ושום דבר לא יכול לשנות את זה. זאת המשמעות בכך 

שהאותיות חקוקות בעם ישראל, אי אפשר לברוח מהן. 

•

הרבי מלובביץ' מסביר את העניין הזה ומבאר בצורה נפלאה: מתי 

רק כשאתה מתחבר למהות שלך, לעצמיות  חורין?  בן  אתה 
האמיתית שלך. אם ניקח למשל את הדומם, הוא לא צריך אפשרות 
לזוז. גם אם תשים אותו בחדר סגור הוא לא מרגיש כלוא, ולא צריך 
לצאת משם. הצומח צריך קצת יותר, הוא צריך מקום לגדול. אם 
את  סותר  זה  כי  לצמוח,  יכול  לא  הוא  קופסה  בתוך  אותו  תסגור 
אבל  האוכל שבעולם  כל  את  לו  תיתן  אם  גם  החי,  המהות שלו. 
תסגור אותו בתוך כלוב שהוא לא יכול לזוז, הוא ירגיש משועבד. 
המהות שלו אחרת מהדומם ומהצומח, והוא צריך לזוז. בן אדם 
- הוא צריך שתהיה לו  לזוז, אבל הוא צריך עוד משהו  גם צריך 
אפשרות לחשוב. זאת המהות שלו, ולכן הוא חייב את זה. האדם 
צריך גם קשר עם החברה. לכן אנשים בבתי סוהר נשברים, מכיוון 

שאין להם עם מי לדבר. 

תורה  היא  שלך  והמהות  יהודי,  "אתה  אומר:  הקב"ה  ליהודי, 
ומצוות". לכן,  אם יהודי חלילה לא מגלה את הפנימיות שלו, אם 
הוא לא מנקה את החול שמכסה על האותיות החקוקות בלוחות, 
ישנן האותיות שחקוקות בו,  הוא ממש חסום. לכל אחד מאיתנו 
ולפעמים החול והלכלוך מכסים עליהן, אבל צריך לזכור שהמהות 
קדושות  אותיות  אותן  אלה  שלך  המהות  התורה!  זאת  שלך 
שחקוקות בנשמה שלך, אבל אם אתה לא מנקה את הלכלוך ולא 
מתקשר לתורה ולנשמה שלך, לא תהיה בן חורין. לכן דווקא במתן 
תורה עם ישראל נעשו בני חורין. אז המהות שלהם נעשתה קשורה 

לתורה. 

כך מסביר הרבי את העומק של "אין לך בן חורין אלא מי שעוסק 
בתורה". כדי להיות בן חורין אתה צריך לגעת בעצם - בעצמיות 

שלך. 

בבית  הייתה כאן בעיר שלנו נערה שלמדה  אספר עוד סיפור: 
מקצועי,  אבחון  לה  עשו  בלימודים.  הצליחה  כך  כל  ולא  הספר 
והמאבחן אמר שלפי התוצאות יש לה חוש מוזיקלי. וייתכן שבגלל 
חסומה  היא  אותו,  מפתחת  ולא  הזה  החוש  את  מגלה  לא  שהיא 
בכל התחומים. הנערה התחילה ללמוד מוזיקה, ובתוך חצי שנה 
היא נהייתה מהבנות הכי טובות בכיתה - בכל התחומים. מה קרה 
פתאום? היא פשוט נגעה במהות שלה. כל עוד הכוח של המוזיקה 
רק  הוא  הזה  הסיפור  להיפתח.  יכלה  לא  היא  וחתום,  סתום  היה 
יותר  הרבה  הוא  לתורה  ישראל  עם  של  הקשר  באמת  כי  דוגמה, 
עמוק ופנימי מכישרון למוזיקה. על ידי התורה, אדם באמת נוגע 
במהות שלו. אדם שאין לו נגיעה במהות שלו, אף פעם לא יהיה 

מאושר. 

החרות,  חירות".  אלא  חרות  תקרי  "אל  הרעיון  של  הפשט  זהו 
החקיקה על הלוחות, היא זאת שעשתה את החירות. 

•

יש עוד דבר נפלא שאפשר להבין עם ההסבר הזה. במדרש יש 
במתן  שהיה  יסף"  ולא  גדול  "קול  הפסוק  על  הסברים  שלושה 
תורה. הסבר אחד הוא ש"קול גדול" אומר שהיה קול אחד שנחלק 
הלשונות.  לשבעים  נחלקים  הקולות  שבעת  כך  ואחר  לשבעה, 
בכל  הנביאים  כל  התנבאו  גדול"  שמה"קול  אומר  שני  הסבר 
הדורות. ההסבר השלישי אומר שלא היה לקול הגדול הזה הד. לא 
היתה לו בת קול, וזה הפשט של "ולא יסף". על ההסבר השלישי 
הרבי שואל: לכאורה, אם אין לקול הזה בת קול, זה סימן שהוא 

חלש וממש לא גדול! 

הקולות  כל  ההד?  כלל  בדרך  נוצר  ממה  ואומר:  מתרץ  הרבי 
חוזרים  הם  סלע,  או  קיר  איזה  ידי  על  נחסמים  כשהם  הרגילים, 
חזר  אבל הקול של הקב"ה לא  קול.  נעשית הבת  וכך  אחורה, 
אחורה, אלא חדר לגמרי אל תוך החומר! אלו היו אותיות של 
דיבור שנכנסו ונחקקו בתוכנו פנימה. הן חדרו בנו והפכו להיות 
עצם מעצמנו. קול גדול גדול - ולא יסף! לא נוסף בנו שום דבר 
נוסף, המהות שלנו ספגה לתוכה אלוקות והתהפכה לגמרי. מאז, 

בלי אלוקות אנחנו לא מסוגלים להיות אנחנו. 



איך מסבירים את זה שהתורה 
היא החופש האמיתי?

מה  כל  אלכוהוליסט שעושה  או  נרקומן  נשאל  אם 
שמתחשק לו האם הוא חופשי, האם יוכל לומר שכן? 
לעצמיות  הנאמנות  הוא  החופש  שכן  שלא,  ודאי 
מכור  האותנטית.  הטהורה,  העמוקה,  הפנימית 
אמנם אינו חסר חופש חיצוני, אבל הוא חסר חופש 
פנימי. העדר השליטה בדחפים העמוקים שמציפים 
מנפשו  מבפנים,  אלא  מבחוץ  אליו  מגיע  לא  אותו 
מכבליו  לחופשי  לצאת  חפץ  והוא  ומתכונותיו, 
הפנימיים לא פחות ממה שחפץ לצאת לחופשי אדם 

שמשועבד על ידי זר. 

את  שאיבדה  מלך  לבת  הנשמה  את  המשילו  חז"ל 
דרכה ואדם אחד אספה לביתו וניסה לפייסה, אבל 
שום דבר ממה שהציע לה לא יכול היה ליישב את 
דעתה מפני שהיא בת מלכים. העולם הזה הוא כולו 
התמכרות אל המראה החיצוני. רק השיבה לעצמיות 
אביה  בבית  שהיתה  כפי  הנשמה,  של  האלוקית 
בנעוריה לפני שירדה לעולם, היא שיבה אל החופש. 

יש לך שאלה בעבודת ה'? סמס ל-

054-4530951

לא  שלי  הנפש  לפעמים 
וזה  תורה,  ללמוד  מסוגלת 
ללמוד  האם  אותי.  מדכא 

בכוח או לשחרר?
משום  מאוד,  עדינה  שאלה  היא  השאלה 
שהמחשבה שהתשובה נמצאת באחד מהצדדים 
ודאי   – בכוח  רק  להשתמש  מאוד.  מטעה  לבדו 
לא מועיל, ויחד עם זאת רק לשחרר – לא מביא 
עמוקה  התמודדות  זוהי  הרצויה.  התועלת  את 

שדורשת לימוד תמידי ללא הרף. 

פעמים רבות גם שיחות עם חברים ועם מורי דרך 
עוזרים ללבן לעומק את הסוגיה. ואחד הדברים 
אינה  שהתשובה  להבין  הוא  ביותר  החשובים 
רק כן ללמוד או לא ללמוד, אלא גם בעיקר מה 
ששינויי  מפני  ללמוד.  ומתי  וממי  ואיפה  ואיך 
הגוונים יכולים לתת בידינו מפתחות רבים ביותר 
או-או,  של  הבינארי  השטחי  מהמבט  להתרומם 

ובכך טמונה כל ההצלחה. 

אם אנחנו אמורים לאהוב גרים, 
למה אנחנו כל כך מקשים 

עליהם?
הקושי הוא חלק מהאהבה. אהבתנו היקרה את הגר 
האמת  אבל  לפני,  ולא  התגייר  שהוא  לאחר  רק  היא 
מפני  לפני.  גם  מאהבתו  חלק  הוא  שהריחוק  היא 
שקבלת עול תורה ומצוות והכניסה להיות בכללן של 
ישראל אינה מתאימה לכל גוי, וכדי לוודא שמדובר 
תהליך  לעבור  צריך  ועמוקה,  אמיתית  בהתאמה 
שיבחן את ההתאמה. כי אם אדם שאינו מתאים נכנס 
להיות  יכול  לא  הוא  זמן  ולאחר  השכינה  כנפי  תחת 
באומה  ופגענו  אותו  הכשלנו  ולתורתו,  לה'  נאמן 
הישראלית. לכן זוהי טובתו וטובתנו שהתהליך יוודא 

שזהו מעשה נכון ומיוחד. 

אך  התגיירו,  שילדיו  יהודי  לא  נגר  פעם  עבד  בביתי 
ההדרכה שהציעו  בעקבות  התגיירו,  לא  ואשתו  הוא 
ישראל  אוהבי  נותרו  הם  כן  פי  על  ואף  רבנים.  להם 
יוצאי דופן, שמחים בחלקם ודבוקים בכל לבבם ובכל 
נפשם באומה הישראלית בתור מי שלא מתאים להם 
יהודים  לנכדים  זכו  שהם  למרות  נוסף,  צעד  לעשות 
להיכנס  שזכו  ילדיהם  ואשרי  חלקם,  אשרי  רבים. 

לכלל ישראל.

נפש
גן ת  רמ יבת  יש ראש   , ירא פ ע ש וש יה רב  ה

נפשי
בשאלתי
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 הפקולטה להנדסה 
B.Sc. ומדעי המחשב

 פיזיקה שימושית /
הנדסת אלקטרו-אופטיקה
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